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GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA TITOVIH ZAVODOV LITO STR 0rJ

UREDNIŠKI ODBOR 
IN UREDNIŠTVO ČASOPISA 
»LITOSTROJ« ČESTITATA 
OB 1. MAJU, PRAZNIKU 
DELOVNEGA LJUDSTVA, 
VSEM SVOJIM BRAVCEM 

Z ŽELJO, DA BI Z NJIHOVO 
POMOČJO POSTAL NAŠ 

LIST V ŠE VEČJI MERI KOT 
DOSLEJ RESNIČEN NOSILEC 
SOCIALISTIČNEGA RAZVO
JA IN NOVIH DRUŽBENIH 

ODNOSOV!
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KONFERENCA KOMUNISTOV V LITOSTROIU

Komunisti naj vskladijo svoje 
delo s splošno politično linijo

Dne 18. marca je bila v mali kino dvorani na Industrijski šoli redna letna konferenca 
partijske organizacije Litostroja. Razen številnih delegatov so bili na konferenci navzoči 
tudi visoki politični delavci. Med njimi je bila članica organizacijske komisije CK ZKJ 
Vera Kovačevič, član organizacijske komisije CK ZKS Leopold Černe, predsednik Občin
skega ljudskega odbora Ljubljana-Šiška Janez Nedog, sekretar občinskega komiteja ZK 
Ljubljana-Šiška profesor Milan Poljanšek, organizacijski sekretar občinskega komiteja 
ZKS Ljubljana-Šiška Jože Dimnik, zastopniki tovarne Prvomajska iz Zagreba, »3. maja« 
z Reke, Jugoturbine iz Karlovca, Metalne iz Maribora, ST Trbovlje, Rade Končarja iz Za
greba, Uljanika iz Pule, Djure Djakoviča iz Slavonskega Broda, Železarne Jesenice in šte
vilni drugi gostje.

Uvodno poročilo so delegati že imeli in ga sekretar tovar
niškega komiteja ZK Stane VOGELNIK ni prebral. Na kon
ferenci je prebral samo poročilo, ki naj bi služilo kot uvod 
v razpravo. Povzemamo nekatere najpomembnejše ugoto
vitve obeh poročil.

OB PRVEM MAJU, MEDNARODNEM DELAVSKEM PRA
ZNIKU, Čestitajo delovnemu kolektivu titovih
ZAVODOV LITOSTROJ: ZVEZA KOMUNISTOV, DELAV
SKI SVET, UPRAVNI ODBOR, LJUDSKA MLADINA SLO
VENIJE, SINDIKALNA ORGANIZACIJA IN ŠE POSEBEJ 
UPRAVA NAŠEGA PODJETJA Z ŽELJO, DA BI POSVE
TILI VSE SVOJE MOCl ZA IZPOLNITEV NAŠEGA PET
LETNEGA PLANA IN TAKO PRISPEVALI K HITREJŠI 
IZGRADNJI NAŠEGA GOSPODARSKEGA SISTEMA IN 

DVIGU LASTNEGA ŽIVLJENJSKEGA STANDARDA!

Tovariš Vogelnik je najprej go
voril o odnosih med osnovnimi 
organizacijami, sekretariati, akti-, 
vi in samoupravnimi organi. Na
glasil je, da bi morali biti komu
nisti v svojih stališčih v organih 
samoupravljanja in političnih or
ganizacijah v tovarni in na terenu 
doslednejši in nekampanjski. Re
kel je, da zaradi nedelavnosti ne
katerih sekretarjev niso imele 
njihove osnovne organizacije no
bene perspektive. Bili so prepu
ščeni životarjenju. Postali so pa
sivni in apatični do vrste proble
mov, ki bi jih morali reševati. 
Ugotovil je, da pri organih samo
upravljanja proizvodnih enot in 
sektorjev mnogokrat ni bilo ak
tivnega vpliva članov Zveze ko
munistov. Kritiziral je tudi poja
ve, ko se še marsikatera osnovna 
organizacija na sestankih ukvarja 
z vprašanji, ki spadajo na obratni 
DS. Prav je, da komunisti o do
ločeni stvari zavzamejo svoje sta
lišče. Vendar se o tem ne smejo 
pogovarjati samo v osnovni orga
nizaciji, ampak tudi pri samo
upravnih organih. Kritiziral je 
tudi prakso, ki dovoljuje, da se 
prepušča delo sekretariata sekre
tarju ali obratno, da sekretariat 
zamenjuje osnovno organizacijo. 
Ponovno je kritiziral število čla
nov sekretariata. Nekateri sekre
tariati so dejansko pasivni.

Posebno pozornost je posvetil 
združevanju in cepljenju osnov
nih organizacij in se pri tem skli
ceval na ugotovitve tretjega ple
numa CK_ ZKJ.

Tovariš Vogelnik je osvetlil tu
di odnose med Zvezo komunistov 
Litostroja in med problematiko 
delitve čistega in osebnega do
hodka. Med drugim je rekel, da 
je bilo premajhno razumevanje 
pomena nove delitve čistega do
hodka kot materialnega pogoja za 
odpravo mezdnih odnosov vzrok, 
da marsikateri komunist ni pri
speval v samoupravnih organih, 
kar bi lahko. Poročevalec je v 
zvezi s tem rekel, da je boj za 
večjo produktivnost, za večji do
hodek tovarne dejansko tudi boj 
za večjejosebne dohodke. V zvezi 
s tem bodo morali tudi komuni
sti povečati napore za izboljšanje 
organizacije dela, za varčevanje, 
strokovno izpopolnjevanje in po
dobno. Nato je dal delegatom na 
konferenci nekaj konkretnih na
potkov, ki naj bi jih v razpravah 
o delitvi dohodka prenesli tudi 
v prakso.

Glede idejne rasti in politične 
enotnosti članov ZK Litostroja je 
rekel, da spremembe v družbe
nem življenju z vsemi posledica
mi zahtevajo intenzivnejšo idejno

politično dejavnost v delovnem 
kolektivu. Rekel je, da bodo mo
rale osnovne organizacije v okvi
ru svojih vrst doseči jasna na
predna pojmovanja procesov de
litve čistega dohodka in načel 
delitve osebnega dohodka. Seveda 
tega ne bo moč doseči z enkratno 
kampanjsko akcijo, seminarjem 
ali podobnim. V svojem poročilu 
je govoril tudi o tehnični inteli
genci, od katere jih je del vklju
čen v Zvezo komunistov. Kljub 
svoji angažiranosti s strokovnim 
delom nikakor ne smejo biti od
trgani od političnega dela. Rekel 
je, da imamo primere, ko nam 
pasivnost vodilnega komunista v 
strokovnem in tudi političnem 
smislu zavira mobilizacijo ostalih 
članov ZK.

Stane Vogelnik je govoril tudi 
o politično najbolj zanemarjenem 
delu kolektiva. Govoril je o tistih, 
ki se vozijo na delo s podeželja. 
Priporočal je oblike, s katerimi bi 
lahko vsaj nekoliko politično ak
tivirali ta del kolektiva.

Močno sredstvo pri ustvarjanju 
in oblikovanju javnega mnenja je 
lahko tudi časopis »Litostroj«. 
Uredništvo je postavilo naš list 
na izredno solidno višino. Hkrati 
je ugotovil, da so se vse tovarniške 
politične in druge organizacije še 
premalo angažirale pri časopisu. 
Ce je list premalo kritičen, je v 
prvi vrsti dolžnost komunistov, da 
ga podprejo. Tovariš Vogelnik je 
še dodal, da je važen akt pri ob
likovanju javnega mnenja tudi 
vzgojna propagandna akcija, ki jo 
vodimo v podjetju.

O kadrovskem vprašanju je 
dejal, da bi moralo postati širša 
zadeva osnovnih organizacij. Po
ročal je, da je v centralnem de
lavskem svetu 25 članov ZK, v 
komisijah pri CDS 24 članov, v 
UO 5 članov, v DS po proizvod
nih enotah 38, v njihovih komi
sijah pa kar 132 članov. Pri delu 
sindikata je v plenumu in odbo
rih podružnic vključenih 81 čla
nov. Naglasil je, da osnovne or
ganizacije nimajo pregleda nad 
tem, kako in kje se njihovi člani 
družbeno in politično udejstvu
jejo izven tovarne. Večjo skrb bi 
morali posvetiti tudi kadrom, ki 
jih vključujemo v večerno poli
tično šolo.

Ko je prebral še dodatno poro
čilo, ki naj bi bilo uvod v širšo 
razpravo, so se pričeli delegati 
prijavljati k diskusiji. Prvi je go
voril predsednik DS MILAN 
VIDMAR. Govoril je o odnosih 
DS z Zvezo komunistov. Rekel je, 
da ti marsikdaj niso bili na naj- 
višji ravni in da se je včasih do
gajalo, da člani ZK niso našli

skupnih in enotnih stališč z ob
ratnimi DS ali njihovimi komisi
jami. Kritiziral je tudi del vod
stvenega osebja, ki ima do orga
nov samoupravljanja zastarele 
poglede in misli, da so jim zlasti 
komisije obratnih delavskih sve
tov zvezale roke. V prihodnje ne 
bi smelo vodstveno osebje orga
nom upravljanja na tak ali dru
gačen način vsiljevati svoje volje. 
Svetoval je, naj bi vključili v ob
ratne DS več komunistov. Pripo
ročal je, naj bi v sodelovanju s 
komunisti organizirali več obrat
nih konferenc. MARJAN ŽU
GELJ je govoril o procesu decen
tralizacije v podjetju in o druž
benih pojavih, ki se pojavljajo v 
današnji fazi razvoja in so nepo
sreden rezultat tega procesa. Na 
zanimiv način je osvetlil nekatere 
sociološke probleme, ki se kažejo 
v našem razvoju. VLADIMIR 
KROŠELJ je govoril o vsebini se
stankov osnovnih organizacij ZK. 
Rekel je, naj ne bodo sestanki 
osnovnih organizacij mesto, kjer 
bi se kovale spletke in naj član
stvo ZK ne postane žrtev škod
ljive ambicioznosti razdiralnih 
elementov. V svoji razpravi se je 
dotaknil tudi TK ZKS, povezave 
komunistov z osnovnimi organiza
cijami in dela komisij pri TK 
ZKS.

☆
AVGUST KOČAR je poročal o 

delu komunistov livarne jeklene 
litine. Delegatom je pojasnil te
žave, ki jih imajo komunisti te 
livarne. Naglasil je, da želijo ta- 
mošnji komunisti več sodelovanja 
z vodstvi in med političnimi in 
strokovnimi delavci. Tovariš Ko
čar je v svojem poročilu zahteval 
od odgovornih forumov pojasnilo 
glede možnosti znižanja cen v na
ši restavraciji, glede zviševanja 
cen na trgu, izgradnje stanovanj, 
o proizvodnih konferencah in po
dobnem.

PETER LIKAR je govoril o ča
sopisu »Litostroj« in o propa
gandni akciji, ki je v zadnjih 
dneh preteklega leta in v prvih 
dneh letošnjega leta dokaj vzva
lovila kolektiv. Napovedal je pri
četek nove, širše in poglobljene 
vzgojno-propagandne akcije, pri 
kateri naj bi še krepkeje sodelo
vali komunisti.

Inž. ADRIJAN KUMAR je raz
pravljal o povečanju proizvodno
sti in izboljšanju kvalitete izdel
kov. Poudaril je, da so kvalitetni 
izdelki na zunanjem tržišču za 
nas prav tako politično prestiž
nega pomena kakor katerekoli 
druge politične akcije našega vod
stva.

ANTON ROBEŽNIK je konfe
renci prikazal delo stanovanjske 
skupnosti in ustanovitve novih 
prepotrebnih servisov. Razen tega

je poročal o otroškem varstvu in 
o delu s hišnimi sveti. Omenil je, 
da sredstva, ki jih dobijo od 
ObLO Ljubljana- Šiška za vzdrže
vanje ulic in cest, ne zadoščajo, 
da bi vzdrževali tudi druge divje 
ceste in pota.

LJUBO BOŽIC je delegatom 
poročal o delu kadrovske komi
sije. Ugotovil je, da sekretariati 
niso imeli do svojih članov načrt
ne kadrovske politike. Poročal je, 
da je zdaj v Litostroju 444 članov 
ZK, od katerih je 244 članov ak
tivnih.

VILJEM MARKUŠ je poročal 
o delu osnovne organizacije 
oskrbovalnih obratov. Omenil je 
tudi vprašanje specializacije na
ših delavcev v tujini.

MARIJAN KLEMENC je spre
govoril nekaj besed o delu komu
nistov v sindikalni podružnici.

Inž. ANTON KOVIC je raz
pravljal o potrebi borbe mnenj 
kot osnove za idejnopolitično 
enotnost komunistov. Svojo raz
pravo je podprl s tezami III. ple
numa CK ZKJ. Med drugim je 
naglasil, da komunisti vse pre
malo razpravljajo in kritizirajo, 
saj bi samo tako dosegli zares po
zitivne rezultate.

IVAN KOGOVŠEK je seznanil 
delegate partijske konference z 
rezultati, ki smo jih dosegli v zad
njih 10 letih in spregovoril nekaj 
besed tudi o novih nalogah. Po
udaril je, da se bo moral Lito
stroj čedalje bolj orientirati na 
svetovno tržišče, kar bo od nas 
zahtevalo novih naporov. V svoji 
razpravi se je med drugim zavzel 
tudi za skrb za izboljšanje druž
benega standarda.

IVAN PAVŠELJ je poročal o 
delu osnovne organizacije proiz
vodne enote HS.

DUŠAN BRGLEZ je seznanil 
delegate s stanjem jugoslovanske 
strojegradnje in razpravljal o 
vprašanju kadrov.

Dr. LJUBIMKO MIJATOVIC 
je govoril o delu obratne ambu
lante. Rekel je, da bo potrebno 
zelo kmalu misliti na gradnjo no
ve ambulante.

ALFRED TOMAŽIČ je sprego
voril nekaj besed o delu kadrov
ske službe in kadrovski politiki 
podjetja. Delegatom je predlagal 
nekaj konstruktivnih ukrepov za 
boljše delo na tem področju.

ANDREJ KNEZ je prikazal de
lo osnovne organizacije ZK trans
portnega obrata.

ŠTEFAN JURAK je kritično 
pregledal delo mladinske organi
zacije in želel, da bi bila ŽK v 
prihodnje še močnejši mobiliza- 
tor mladih kadrov.

Konferenco je pozdravil za
stopnik šole Hinka Smrekarja to
variš DOVJAK.

Profesor MILAN POLJANŠEK 
je pozdravil konferenco v imenu 
občine Ljubljana- Šiška in pohva
lil kritičnost tovarišev, ki so se 
oglašali v razpravi. Govoril je o 
sedanjem položaju jugoslovan
skega gospodarstva in vlogi, ki jo 
morajo pri tem odigrati komu
nisti. Med drugim je govoril o 
avtoriteti članov ZK, o številč
nosti članov ZK v DS, o odnosih 
komunistov z vodstvenim kadrom, 
o časopisu »Litostroj« in o potre
bi sproščenega, svobodnega raz
pravljanja komunistov.
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SKLEPI KONFERENCE ZK
Člani Zveze komunistov naj se 

pri svojem delu poslužujejo vseh 
oblik dela v okviru družbenih po
litičnih organizacij, družbenih 
samoupravnih ih drugih organov, 
da seznanjajo širok krog kolek
tiva s pomenom vseh sklepov, ki 
ostanejo večkrat samo v ožjem 
krogu vodstva uprave' in vodstva 
organizacij. Člani Zveze komuni
stov naj do teh vprašanj pokažejo 
mnogo več pozornosti’ kot sedaj, 
čeprav pri reševanju nekaterih 
problemov ne delajo neposredno. 
Člani Zveze komunistov naj bodo 
še bolj široko zastopani v vseh 
organizacijah v tovarni.

Ena izmed osnovnih nalog se
kretariatov in osnovnih organiza
cij je, da ne ostanejo samo pri 
ugotavljanju in sklepih tretjega 
plenuma, ampak naj to upošteva
jo pri sleherni obravnavi svojih 
problemov. Ti sklepi naj služijo 
stalno kot osnova za oceno polo
žaja uspehov in neuspehov v 
osnovni organizaciji in izven nje.

Novi komite in osnovne orga
nizacije morajo v vsaki situaciji 
še naprei s konkretnimi pozitiv
nimi predlogi izpopolnjevati in 
krepiti sistem delitve dohodka in 
predlagati ustrezne ukrepe, ki bi 
predvsem privedli kolektiv k še 
uspešnejšemu in pravičnejšemu 
sistemu nagrajevanja. /

Komunisti si morajo izobliko
vati politična stališča v skladu s 
splošno politično linijo in se za
vedati, da je vsak indiferentni 
odnos do političnih problemov v 
njihovi okolici in tiho odobrava- 
vanje zlonamernih pripomb samo 
dokaz njihove politične kratko
vidnosti. Komunisti naj bodo ko

munisti ne le na sestankih, am
pak tudi v življenju.

Pri naši kadrovski politiki naj 
se bodoči komiteji in sekretariati 
pričnejo močneje orientirati na 
programsko idejno-vzgojno delo 
in predvsem na perspektivno ka
drovsko politiko. Bolj se morajo 
povezati politični in strokovni de
lavci, ki delajo pri istih vpraša
njih in rešujejo iste težave.

Člane je treba usmerjati na te
rensko delo, v zbor proizvajalcev, 
v razne društvene organizacije, 
klube in sekcije, ki jih imamo 
največkrat za manj važna po
dročja političnega dela, se pa v 
njem zbira večina mladine.

Pri krepitvi samoupravnih or
ganov bodo morali komunisti 
splošnega,. gospodarsko-računske- 
ga, kadrovskega in prodajno-pro- 
jektivnega sektorja poiskati čim- 
več ustreznih oblik in načinov 
sodelovanja s samoupravnimi or
gani. Prav ti pa morajo nuditi 
samoupravnim organom in poli
tičnim organom svoje strokovno 
znanje.

Ocena dela in stališč komuni
stov v organih samoupravljanja 
in političnih organizacijah v to
varni in na terenu naj bo dosled
nejša, trajna in nekampanjska. 
Nedelavnost nekaterih sekreta
riatov v nobenem primeru ne 
sme imeti za posledico nedelav
nosti sekretariata, s tem pa nede
lavnosti celotne osnovne organi
zacije, ki je brez. teh dveh naj
večkrat prepuščena životarjenju, 
apolitičnosti in brezperspektiv
nosti. Ce sekretar in sekretariat 
ne delata, naj v skladu s komi
tejem ukrepajo komunisti sami in 
nedelavne ali nesposobne zame
njajo kar med mandatno dobo.

Združevanje ali ločevanje 
osnovnih organizacij naj bo prej 
dobro pretehtano. Ločevanje 
osnovnih organizacij naj se iz
vrši le tam, kjer bodo zaradi tega 
komunisti svoje delo poglobili. 
Sicer pa naj velja načelo, da se 
združene osnovne organizacije 
mnogo bolj med seboj spoznavajo 
in lahko razumevajo kompleks
ne tovarniške težave in uspehe. 
Osnovne organizacije naj politič
no bolj vključijo v delo tehnično 
inteligenco, saj tudi ta lahko s 
primerno besedo in avtoriteto 
predstavlja močan vzvod v idej
no političnem delu. Pasivnost vo
dilnega komunista v strokovnem 
in političnem pogledu ovira rast 
ostalih članov Zveze komunistov.

Končno moramo pričeti s poli
tičnim delom v vseh sprejemlji
vih oblikah z našimi novimi in 
novosprejetimi sodelavci. Pri tem 
morata odigrati važno vlogo zla
sti sindikalna in mladinska orga
nizacija.

Komunisti v delavskih svetih 
PE/S naj skupno s svojimi komi
sijami posvečajo čimvečjo skrb 
uveljavljanju v posameznih eno
tah za čimvečjo rentabilnost, eko
nomičnost, produktivnost ter rea
lizacijo.

Osnovne organizacije naj skr
bijo za čimvečjo udeležbo ter 
aktivnost članov Zveze komuni
stov v organih upravljanja. Ko
munisti morajo posvetiti večjo 
skrb komisijam pri DS PE/S, ki še 
niso našle prave vloge in svojega 
dela pri upravljanju, kajti bodoče 
delo upravljanja je pretežno od
visno od dela komisij.

V bodoče je potrebno večje so
delovanje med vodstvenim in vo
dilnim osebjem in samoupravni
mi organi. K temu naj pripomo
rejo aktivi komunistov vodstve
nega in vodilnega kadra.

OBISK IZ ITALIJE
Člani delegacije deželnega komi
teja KP Italije za Furlanijo — 
Julijsko krajino, ki so pripoto
vali v Slovenijo, so obiskali »Li
tostroj«. Gostje iz Italije, ki jih 
vodi član OK KPI Mario Lizzero 
in sta jih spremljala člana CK 
ZKS Franc Popit in Tine Rem- 
škar, so se pogovarjali z zastop
niki tovarniškega komiteja, orga
ni upravljanja, sindikalne po
družnice in sekretarjem občin
skega komiteja. Nato je delavski 
svet Litostroja priredil gostom 
kosilo v hotelu »Bellevue«.

Člani zveze komunistov naj 
smatrajo delo v organih samo
upravljanja kot svoje obvezno 
delo ter naj s pomočjo teh orga
nov uresničijo načela tretjega 
plenuma.

Večjo skrb je potrebno posve
titi vzgoji članov Zveze komuni
stov in samoupravnim organom, 
da bi celotno delo organov samo
upravljanja potekalo v korist 
podjetja in družbe in ne zaradi 
ozke zadovoljitve posameznikov.

Komunisti bomo morali v pri
hodnje priskočiti na pomoč sta
novanjski skupnosti in še naprej 
aktivno sodelovati v organih Ob
činskega ljudskega odbora Ljub- 
ljana-Šiška in drugje.

Časopis »Litostroj« naj bo še 
vnaprej tolmač in nosilec vseh 
političnih problemov našega ko
lektiva in naj pomaga pri uve
ljavljanju političnih in družbenih 
načel.

seznam Članov tk in revizijske komisije
LITOSTROJA

Marko inž. Batista (PPB), Alojz Meznarič (mod. mizama), 
Janez Barlič (OO I), Ivan Bokal (DT), inž. Adrijan Kumar 
(TKB), inž. Anton Kovič (TKB), Stane Levičar (HS), Milan 
Špolar (MB), Stane Vogelnik in Vladimir Pavšek (kadrovski 
sektor), Dragica Pogačnik (PPB), Alojz Funkcij (siva livarna), 
Andrej Fende (pločevinama), Milan Miška (OO III), Boris 
Kalčič (jeklolivarna).

REVIZIJSKA KOMISIJA
Rudi Jesenšek (CTB), Sonja Mravlja (splošni sektor), inž. 

Savo Rakčevič (PPB).

seznam Članov plenuma

Vinko Kožuh — predsednik, Avgust Klemenc — tajnik, 
Marica Škerl — blagajnik, Ante Burič — referent komisije 
skrb za človeka, Dana Berčič — ref. za letovanje, Marija Ši
ško — ref. za ženska vprašanja, Bojan Štine — ref. za HTV, 
Stane Lendero — referent HTV, Alfred Tomažič — delavsko 
samoupravljanje, Ivan Vidmar — delavsko samoupravljanje, 
Anton Jeretina — gospodarska komisija, Drago Kogoj — 
gospodarska komisija, Anton Sapor — kultura in prosveta, 
Mio Patafta — kultura, Franc Frelih — šport, Jože Kunič — 
kultura in prosveta, Jože Brglez — mladina.

Ivan Bedina 
Kovač — član.

NADZORNI ODBOR 
predsednik, Tončka Smrajc član, Lado

Imamo nov delavski svet
Dne 20. aprila so člani našega 

delovnega kolektiva že devetič 
volili svoje predstavniške organe. 
Že samo izbiranje kandidatov na 
množičnih sestankih sindikalnih 
podružnic je pokazalo izredno za
nimanje vseh članov. Proizvodne

enote se namreč prav dobro za
vedajo, da so decentralizirani or
gani delavskega samoupravljanja 
tisti, ki odločujoče vplivajo na 
njihovo pravilno in plodno delo. 
Zato so se pri izbiri kandidatov 
odločili za tiste člane kolektiva,

Litastrojski veterani
Eden izmed najstarejših Litostrojčanov nas je prosil, naj 

objavimo imena in priimke tistih Litostrojčanov, ki so v pod
jetju že od oktobra 1947. leta. Z veseljem ugotavljamo, da je 
število teh naših najbolj zvestih tovarišev in tovarišic še ve
dno precejšnje. Čeprav nas do 15. obletnice obstoja naše 
tovarne loči še nekaj mesecev, pričakujemo, da bodo na šte
vilnih proslavah in akademijah, ki jih bo organiziralo vodstvo 
podjetja, tudi naši litostrojski veterani prispevali svoj delež 
in jim s svojim sodelovanjem in navzočnostjo dali še posebej 
svečano podobo.

Božena Božič, Milan Špolar, Slavka Lampič, Karel Ko
rošec, Malči Bras, Edvard Kralj, Leopold Breskvar, Anton 
Levstek, Anica Poteko, Slavka Brinovec, Anton Gašper, 
Martin Einhauer, Marija Mihevc, Stanislav Ropotar, Fran
čiška Kozlevčar, Boris Klemenc, Vlado Jordan, Anton Sim
čič, Milan Malečkar, Franc Kranjc, Ivan Bedina, Danijel 
Leber, Jože Kristan, Ivan Kozmus, Vesna Zajc, Milan Lesjak, 
Ivan Černoša, Olga Dmitrijeva, Črtomira Troha, Mirko Dor
nik, Mihael Fuss, Ludvik Krošelj, Anton Kovačič, Rozalija 
Škulj, Vinko Pirc, Alojz Madjar, Ivan Premrl, Zvonimir 
Tepina, Radoš Krulej, Jože Zorec, Marija Predikaka, Alojz 
Aleš, Davorin Vičič, Ivan Čuk, Emanuel Žagar, Ladislav 
Žigon, Anton Dodig, Jožica Strnad, Dušan Potočnik, Marija 
Škerlj, Ivan Tomšič, Milan Hercigonja, Jože Cuderman, Filip 
Novak, Simona Drešar, Valentin Leskovec, Karel Robič, 
Terezija Kožuh, Andrej Končan, Milan Milanič, Franc Sedej, 
Bogomir Vrhovec, Leopold Šole, Ivan Prosen, Avgust Marti
ni, Jurij Šajer, Anton Friškovec, Franc Marul, Dominik 
Komel, Pavel Perko, Anton Čarman, Marija Mulej, Stane 
Grundner, Matija Sutlič, Franc Mihelič.

Obračun časopisa »Litostroj« 1961
Po predračunu za lansko leto je delavski svet odobril 

za izhajanje časopisa »Litostroj« v letu 1961 znesek 5,000.000 
dinarjev. Iz predloženega obračuna sledi, da ta znesek ni bil 
v celoti izčrpan.

Podrobnejši obračun stroškov in dohodkov za leto 1961 
je naslednji:

1. Stroški:
din

Tiskarna »Primorski tisk« Koper..............................
Avtorski honorarji (bruto).............................................
Poštnina (po pavšalu)........................................................
Prevozi iz Kopra..................................................................
Raznašanje časopisa po terenu....................................
Vezava časopisa (letnik 1961)........................................
Tiskarna Litostroja, dodatne usluge.........................

3,041.525
962.204
136.908
14.266
66.391

7.176
46.719

Skupaj. . . 4,275.189

2. Dohodki:
din

Reklama za Litostroj.......................................................
Oglas »Strojniškega vestnika«...................................
Oglas revije »Tehnika«..................................................
Oglas Železarne Ravne..................................................
Oglas »Tehnike« iz 1. 1960 .............................................
Prispevki članov kolektiva iz razlike pri zaokrože

vanju plač.................................................................

3,803.283
40.000
40.000
50.000
30.000

311.906

Skupaj . . . 4,275.189

ki bodo pravilno zastopali njihove 
ekonomske interese.

Po sklepu organov delavskega 
samoupravljanja so bile hkrati 
volitve v centralni delavski svet 
podjetja, ki šteje 63 članov in de
lavske svete 6 proizvodnih enot. 
ene službe in dveh sektorjev, ki 
štejejo od 13 do 21 članov. Števi
lo članov teh delavskih svetov 
proizvodnih enot, službe in sek
torjev je bilo določeno glede na 
število zaposlenih delavcev v po
sameznih enotah. V centralni de
lavski svet podjetja pa so volili 
člani enako število po 7 članov, 
ne glede, koliko je zaposlenih de
lavcev v posameznih proizvodnih 
enotah, službi in sektorjih. Na 
kandidatni listi pa je moralo biti 
predlaganih najmanj ena tretjina 
takih kandidatov, ki so kandidi
rali v centralni delavski svet 
podjetja.

Na ta način je bilo izvoljenih v 
delavski svet podjetja 63 članov, 
delavske svete proizvodnih enot, 
službe in sektorje pa skupaj 133 
članov.

Volitve so se pričele že ob 
5. uri in so volivci na nekaterih 
voliščih volili 100 °/o do 7. ure. Vo- 
livni odbori so uspešno izvršili 
svoje delo. Iz volivnih seznamov 
je razvidno, da je bilo skupaj 3346 
volivcev.

Sindikalna organizacija je dala 
poseben poudarek volitvam in de
lu volivnih odborov s tem, da je 
določila posebno komisijo, ki je 
ogledala vsa volišča in določila, 
katero je najlepše okrašeno in 
razdelila prvim trem nagrade v 
znesku 10.000 din. Te nagrade bo
do prejele posamezne sindikalne 
podružnice in jih smotrno upo
rabile za svoje člane.

Obisk indijskega 
veleposlanika

Dne 13. marca nas je obiskal 
indijski veleposlanik v Beogradu 
dr. J. M. Khosla, ki ga je sprejel 
komercialni direktor inž. Zvonko 
Birsa. Visoki gost je rekel, da ga 
je tovarna impresionirala, ^aj je 
videl v njej v glavnem sodobno 
opremo, za katero je prepričan, 
da jo dobro izkoriščamo. Gospod 
Khosla je bil še posebej vesel, ko 
je opazil v tovarni večje število 
žerjavov za Bophal v Indiji. Med 
drugim je tudi rekel, da želi, da 
bi se izmenjava gospodarskih do
brin med nami in Indijo še pove
čala. Indija s svojimi 400 milijoni 
ljudi lahko absorbira ogromno 
industrijskega blaga. Zahvalil se 
je za ogled Litostroja, ki ima pr
vorazredno reputacijo. Veselje pa 
je izrazil tudi nad izvrstnim inž. 
Birsovim poznavanjem Indije.

K sliki na 1. strani: Mario Vilhar — 
proslava 1. maja v Ljubljani.
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Občni zbor sindikalne organizacije
V nedeljo, dne 25. marca, je bil 

v mali kino dvorani Industrijske 
šole 16. redni letni občni zbor na
še sindikalne organizacije. Razen 
predsednika občinskega sindikal
nega sveta Ljubljana-Šiška Jože
ta Curka in podpredsednika re
publiškega odbora kovinarjev to
variša Hrovatina so se udeležili 
občnega zbora tudi predstavniki 
Jugoturbine iz Karlovca, Uljani- 
ka iz Pule, Rade Končarja iz Za
greba, Železarne Jesenice, Stroj
nih tovarn Trbovlje in »3. maja« 
z Reke. Udeležba tovarniških de
legatov je bila polnoštevilna..

Uvodno poročilo je prebral 
predsednik sindikalne organizaci
je Litostroj Franc KRANJC. Med 
drugim je delegate seznanil s sta
njem letošnje litostrojske proiz
vodnje. Omenil je, da pomeni fi
nančna realizacija v preteklem 
letu sunkovit skok navzgor, kar 
predstavlja za nas lep uspeh. V 
zvezi s tem se je dotaknil tudi 
vprašanja izpolnjevanja letošnje
ga proizvodnega plana, ki je bilo 
v prvih dveh mesecih kritično. V 
zvezi z novimi naročili je izrekel 
priznanje naši prodajno-projek- 
tivni službi.

Ko je govoril o delavcih, ki so 
prišli na novo v Litostroj, je re
kel, da se nam investicija, ki smo 
jo vložili v te ljudi, še vedno ne 
vrača v zadostni meri.

Tovariš Kranjc je občnemu 
zboru prebral tudi sklepe z lan
skoletnega občnega zbora in jih 
kritično ocenil. Posebno pozor
nost je v zvezi s tem posvetil pra
vilniku o delitvi dohodka in či
stega dohodka. Ob tem je kritizi
ral nenormalno visoke dohodke 
nekaterih tovarišev. Reke! je, da 
sindikalna organizacija ne bo več 
dovolila, da bi posamezniki na ra
čun naglice, s katero moramo 
včasih reševati določena vpraša
nja, prejemali večje dohodke.

Kritiziral je centralistične ten
dence nekaterih naših vodilnih 
uslužbencev, ki se boje zaupati 
nekatere dolžnosti organom 
upravljanja.

Predsednik sindikalne organi
zacije je izrazil nezadovoljstvo 
nad pomanjkljivim poznavanjem 
osnovnih ekonomskih principov 
pri naših vodilnih predstavnikih 
DS EE.

Obravnaval je tudi vprašanje 
medsebojnih odnosov v tovarni in 
grajal tiste tovariše, ki pojmujejo 
vodilno vlogo tako, da samovolj
no in nepravilno rešujejo proble
me, ki so bistvenega pomena za 
delavca. Z druge strani pa je 
omenil tudi odnos naših proizva
jalcev, ki si z nadaljnjo demo
kratizacijo družbenih odnosov 
večkrat predstavljajo, da lahko 
počnejo vse, kar se jim zljubi.

Ko je govoril o vlogi sindikal
ne organizacije v podjetju, je kri
tično ocenil tudi njihovo delo. Re
kel je, da sindikat ni v polni me
ri odigral vloge mobilizatorja in 
organizatorja. Ni mu uspelo vo
diti načelne politike. Rekel je, da 
je bilo v naših EE premalo čutiti 
delo sindikalnih podružnic in nji
hovih vodstev. Kritiziral je pojav, 
da nekateri sindikalni funkcio
narji nočejo javno nastopati s 
svojimi stališči.

Ko je prebral organizacijsko 
poročilo, je delegate seznanil s 
skrbjo za človeka. Čeprav je le
tovanja in oddihe obravnaval re
ferat v kadrovski službi, je sindi
kat vodil načelno politiko glede 
sredstev za regres in postavljal 
kriterije za letovanje zaradi pre
majhnih zmogljivosti naših počit
niških domov. Naglasil je potrebo 
po izgradnji novih počitniških 
domov v skladu z gradnjo stano
vanjskih hiš.

Stanovanjska izgradnja je še 
vedno pereča. Dasiravno smo v 
letu 1961 dogradili stanovanjski 
blok s 45 stanovanji in 20 sam
skimi sobami ter je bilo v okviru 
stanovanjske zadruge dovršenih 
49 hišic ter 2 bloka s 40 stanova
nji in 20 garsonjerami, skupno 
vsega 134 družinskih in 40 sam
skih stanovanj, imamo kljub temu 
še 408 prošenj za stanovanje, od 
tega preko 10 zelo kritičnih.

Dobršen del svojega poročila je 
posvetil tudi HTV službi, o kateri 
izčrpneje poročamo v posebnem 
članku.

Glede izobraževanja kadrov je 
rekel, da strokovno izobraževanje 
delavcev preko izobraževalnega 
centra teče v redu, vendar pa je 
izrazil zahtevo, da se dokončno 
izdela program izobraževanja. Še 
vedno premalo se za vzgojno iz
obraževalno delo poslužuje sindi
kat časopisa Litostroj.

Povezava z mladinsko organiza
cijo je bila na primerni višini, 
želel pa je, da bi se to sodelova
nje še okrepilo.

V svoji razpravi se je dotaknil 
nekaterih zadev glede samo
upravljanja in članom sindikata 
odgovarjal na vprašanja, ki so 
mu jih postavili kot visokemu za
stopniku delavskega sveta. Kri
tično je pregledal tako delo sa
moupravnih organov kot sindi
kalne organizacije, ju primerjal 
in ugotavljal, kakšne skupne ci
lje so dosegli. Govoril je tudi o 
komisijah pri obratnih DS in de
legatom razložil njihove težave. 
Tov. Vidmar je naglasil, naj bo 
sindikalna organizacija učiteljica 
in vzgojiteljica prepotrebnega ka
dra pri delavskem samoupravlja
nju.

ŠTEFAN JURAK je govoril o 
delu mladinske organizacije in o 
vlogi izobraževanja mladih ka
drov. Med drugim se je zavze
mal, da bi tudi sindikalna orga
nizacija skrbela za prehrano mla
dine, saj so že večkrat ugotovili, 
da se nekateri mladinci slabo in 
nezadostno hranijo.

ADOLF STRAKA je kritiziral 
obveščevalno informativno služ
bo. Ugotovil je, da naše ljudi vse 
premalo seznanjamo s posamez
nimi problemi upravljanja in z 
gospodarskimi zadevami podjet
ja. Naglasil je tudi, da na zborih 
volivcev govorimo samo o pre
nosu kompetenc'z občine na pod
jetje, nikoli pa ne zvemo, kakš
ne pravice imamo v soodločanju 
pri teh vprašanjih.

ROMAN BOLTA VZAR (bral 
Vinko Krapež) je poročal o sta
nju počitniških domov in poudar
jal zahtevo in željo delovnega ko
lektiva, da bi se čimprej lotili 
gradnje novih. Rekel je tudi, da 
bo v prihodnje potrebno mnogo 
več propagirati med ljudmi leto
vanje v predsezoni in po njej. 
Delegate je seznanil tudi s poli
tiko cen v naših penzionih in re
kel, da sedanje cene nikakor ni
so pretirane.

O HTV je poročal VINKO 
KRAPEŽ. Zaradi tehtnosti nje
gove razprave objavljamo o HTV 
problematiki poseben članek.

IVAN BOKAL je spregovoril o 
stanovanjski problematiki pod
jetja. Rekel je, da imamo še ve
dno 400 nerešenih prošenj za do
delitev stanovanja, pri tem pa ni 
upošteval vseh tistih, ki se vozi
jo iz oddaljenih krajev na delo. 
Propagiral je namensko vlaganje 
sredstev v sklad za zidanje sta
novanjskih hiš.

LOJZE GRUDEN je seznanil 
delegate o problematiki proizvod
nje in o delovnih pogojih v livar
ni sive litine in livarni barvnih 
kovin. Potem ko je orisal pro
duktivnost v teh obratih, je pri
kazal tudi težave, s katerimi se 
borijo v teh oddelkih.

JOŽE ŠOŠTARKO je občnemu 
zboru poročal v imenu sindikalne 
podružnice pločevinarne in ko
vačnice. Ko je razpravljal o fluk- 
tuaciji delovne sile, se je zavzel 
za izdelavo točnejših analiz vzro
kov odpovedovanj. Omenil je tu
di, da bo potrebno čimprej ure
diti prizidek pločevinarne za gar
derobe in kopalnice.

IVAN CAJHEN je razpravljal 
o strukturi naših strojev. Rekel 
je, da imamo pri nas del strojev, 
ki smo jih dobili na račun repa
racij, deloma pa so bili nabav
ljeni glede na naše plačilne spo
sobnosti. Poudaril je, da zdaj, ko 
se čedalje bolj uveljavljamo na 
zunanjem tržišču, vedno bolj po
trebujemo tudi nove stroje. Gle
de tega je vodstvo našega pod
jetja naredilo sicer ustrezne ko
rake, vendar je mnenja, da bi 
bilo potrebno temu vprašanju po
svetiti še večjo skrb.

Delegati so poslušali tudi poro
čilo o delu športne organizacije.

Ko so govorili o aktivu žena, so 
poročali, da imamo v podjetju 16 
sindikalnih podružnic aktiva že
na, ki so precej aktivne. Za svoje 
uspehe so se žene zahvalile vsem 
tovarniškim forumom, ki so jim 
nudili v preteklem letu pomoč.

Ko so prebrali blagajniško po
ročilo, se je pričela razprava. Prvi 
je govoril predsednik DS Milan 
VIDMAR.

torjih, je rekel, da smo z njimi 
pri proizvajalcih že precej od
pravili mezdno miselnost.

Del svoje razprave je posvetil 
tudi PPB. Med drugim je rekel, 
da so morali člani tega kolektiva 
izdelati za več kot 100 milijard 
ponudb, da so dobili naročila za 
12 milijard dinarjev. Člani de
lovnega kolektiva PPB so morali 
za ta naročila opraviti nešteto po
ti, dopisov, prošenj in podobno.

Inž. ANDREJ VOJE je nanizal 
probleme, ki jih ima sindikalna 
podružnica livarne jeklene litine. 
Članom sindikata je poročal, da 
je oprema livarne jeklene litine 
za proizvodnjo 4 tisoč ton zasta
rela in izrabljena. Rekel je, da bi 
bilo nujno potrebno mehanizira
ti pripravo peska in postaviti še 
eno žarilno peč. Govoril je tudi 
o fluktuaciji delovne sile.

Dr. LJUBINKO MIJATOVIC 
je v imenu zdravstvenih delavcev 
OA pozdravil občni zbor in spre
govoril nekaj besed o čakalni do
bi in o sodelovanju ambulante s 
sindikalno podružnico. Povedal 
je, da so statistično ugotovili, da 
čaka na ordinacijo vsak bolnik 
povprečno 37 minut, pregled v 
ordinaciji pa traja 63 minut. Re
kel je, da je za naše razmere ta 
doba predolga, saj znese to v 
vsem letu, za vse bolnike — 22 
milijonov dinarjev izgube. Zavze
mal se je za namestitev novega 
zdravnika, s čimer bi pričela na
ša ambulanta poslovati non-stop.

IVAN BEDINA je govoril o 
medsebojnih odnosih in pozval 
člane sindikata, naj iz svojega 
besednjaka izbrišejo pojem »nad
rejenost« in »podrejenost«.

Inž. ANTON KOVIC je govo
ril o problemih obveščanja in ak
tiviranja kolektiva in med dru
gim naglasil, da bi to nalogo mo
rali izvajati tudi naši vodilni 
strokovnjaki. Del svoje razprave 
je posvetil tudi vzgoji kadrov za 
samoupravljanje.

IVAN TURK je v svoji razpra
vi ocenil delo konference in iz
rekel priznanje sindikalni orga
nizaciji in organom upravljanja.

Pripomnil je, da organom posa
meznih proizvodnih enot ni bila 
dana zadostna materialna osno
va, kar ima lahko v prihodnosti 
za podjetje neugodne posledice.

Tov. HROVATIN se je stri
njal z oceno tovariša direktorja 
glede naših prihodnjih nalog in 
naglasil, da se bo moral Litostroj 
krepko boriti, da se bo uspešno 
vključil v svetovno tržišče. Go
voril je tudi o disciplini v pod
jetju, o dajanju večjih pravic 
proizvodnim enotam in o HTV 
službi, ki bi jo bilo potrebno še 
okrepiti.

Sklepi
Sindikat mora v še večji meri 

postati samostojni politični čini- 
telj, ki bi na osnovi splošne sme
ri graditve socializma in na osno
vi lastnih spoznanj in samostoj
nega presojanja pomagal usmer
jati družbeni razvoj v kolektivu. 
Pri svojem delu mora imeti sin
dikalna organizacija posluh za te
žave in probleme svojega član
stva.

Sindikat naj skrbi za čimbolj 
pravično delitev čistega ir. oseb
nega dohodka in naj v nobenem 
primeru ne dovoli, da bi posame
zniki neupravičeno prejemali ne
normalno visoke dohodke. Še na
prej naj aktivira svoje člane pri- 
odpravljanju mezdne miselnosti.

Na volitvah DS moramo člane 
opozoriti, naj volijo razgledane 
ljudi, ki imajo smisel za ekono
miko podjetja in so pripravljeni 
delati. Ti novo izvoljeni tovariši 
morajo analizirati vsa gospodar
ska dogajanja v podjetju in jih 
po vseh informacijskih sredstvih 
posredovati celotnemu kolektivu.

Sindikat naj bo odgovoren za 
vzgojo članov DS in naj skrbi za 
njihovo delo tudi takrat, ko so že 
izvoljeni.

Večje proizvodne naloge zahte
vajo od nas tudi urejene medse
bojne odnose. Člani sindikata mo
rajo biti tisti, ki bodo pričeli raz
bijati okove medsebojnih neza
upanj, spletk in hinavščine.

Ena izmed osnovnih skrbi sin
dikalne organizacije je bila v 
preteklem obdobju skrb za člo
veka. Tudi v naslednjem obdobju 
ne smemo zanemariti te važne de
javnosti, s katero smo mnogim 
pomagali, hkrati pa utrdili naš 
politični prestiž. Še posebej mo
ramo skrbeti za urejenost in šir
jenje naših počitniških zmoglji
vosti in sredstev, ki so nam na 
razpolago. Vsklajevati moramo 
tudi letne kolektivne dopuste.

Še posebej energično mora sin
dikat pri vseh tovarniških in ob
činskih forumih postavljati sta
novanjsko vprašanje. Ce ne bi bi
la zagotovljena zadostna sredstva 
za gradnjo stanovanj v okviru to
varne, mora tudi sindikat reše
vati stanovanjske težave v okvi
ru občinskega sklada za zidanje 
stanovanjskih hiš.

Priporočljivo bi bilo, da bi tudi 
letos ustanovili posebno gospo
darsko komisijo, ki bi ugotavljala 
intenzivnost proizvodnje, poveča
nje produktivnosti, delovne pogo
je in podobno. Tudi pri gradnji 
ambulante in pri prehrani naših 
delavcev bo treba izreči energič
no besedo. Načrtno in smotrno 
politiko moramo voditi tudi glede 
uporabe sklada za skupne po
trebe.

Naši stiki z mladino so še ve
dno prešibki in jih moramo letos 
še bolj okrepiti. Tudi za njihovo 
politično in strokovno vzgojo bo
mo morali temeljiteje poskrbeti.

Stiki s časopisom »Litostroj« 
naj bodo v prihodnje še tesnejši. 
Odbor sindikata mora angažirati 
za to delo več dopisnikov.

Ugotavljamo, da je propagand
na akcija za zvišanje produktiv
nosti uspela in priporočamo, da 
se nadaljuje.

Sindikat naj s sodelovanjem 
ustreznih služb pomaga pri reše
vanju HTV težav in naj še pose
bej posveti pozornost mladini in 
novo sprejetim delavcem. Ugotav
ljamo, da pri reševanju teh težav 
lahko odigra pomembno vlogo in
dustrijska rekreacija, ki postaja 
pri nas potreba. Zato moramo 
prav temu posvečati še večjo 
skrb.

Plodna razprava
Ko je govoril o kooperaciji, je 

rekel, da bi morali stopati vanjo 
le s takimi podjetji, ki bi bila z 
vsem svojim kadrom in strojnim 
parkom sposobna prevzemati na
loge, kakršne postavljamo pred 
nje.

Govoril je tudi o cenah v naši 
novi restavraciji in o toplih ob
rokih za malico.

CVETO FURLAN je poročal o 
delu PPB. Povedal je, da mora
jo že v tem letu zagotoviti za 15' 
milijard dinarjev naročil. Tako 
povišanje plana zahteva seveda 
več komercialnega in projektant
skega kadra. Rekel je, da se bo 
potrebno tudi v prihodnje usmer
jati na izvozne posle.

IVAN KOGOVŠEK je uvodo
ma naglasil, da izvažamo več kot 
50 %> celotne proizvodnje in da 
smo uspeli znižati cene nekaterih 
naših proizvodov. Rekel je, da 
je to rezultat prizadevanja celot
nega kolektiva. Plan, ki ga mo
ramo letos doseči, je za 219 %> 
večji od realizirane proizvodnje 
v letu 1958, oziroma za več kot 
200 °/o večji od leta 1960. Rekel 
je, da je to med drugim tudi plod 
številnih prizadevanj organov 
upravljanja, političnih in druž
benih organizacij. K še večjim 
uspehom pa nam bodo gotovo 
pripomogli tudi novi strop, ki 
smo jih že pričeli dobivati. Do 
1965. leta pa bo potrebno reali
zirati 20 milijard dinarjev. Ko 
je govoril o instrumentih obra
čuna osebnih dohodkov po fak-

Mario Vilhar »Diskusija«, metalizirana glina
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Hočemo zdrave ljudi
Zaradi nesreč smo izgubili 10.000 delovnih dni. Če bi izgube, 
ki so nastale zaradi poškodb, izrazili v denarju, bi dobili vso
to, s katero bi lahko izgradili 35 stanovanj.

313 nesreč s 4.057 dnevi izostan
ka od dela. Vseh nesreč pa je bilo 
v letu 1961 — 1155 s 14.108 bolni
škimi dnevi.

ALI ŠE NI DOVOLJ 
KRVAVIH OPOZORIL

V primerjavi z letom 1960 smo 
imeli vseh nesreč pri delu in ti

stih, ki se pripetijo na poti v 
službo in iz službe, več, s čimer 
bi lahko laično komentirali, da 
je služba HTV nazadovala.

Skupno število nesreč pri delu 
v letu 1960 je bilo 740, v letu 1961 
pa je naraslo na 1042 primerov, 
t. j. za 40%. Od tega odpade v 
letu 1960 na nesreče, ki so se zgo
dile na poti na delo in nazaj 72, 
v letu 1960 pa 90 primerov.

Posamično vidimo, da je bilo 
zaradi nesreč pri delu v letu 1960 
izgubljenih 7312, v letu 1961 pa 
9370 delovnih dni. Zaradi nesreč 
na poti na delo in nazaj je bilo 
v letu 1960 izgubljenih 505, v letu 
1961 pa 681 delovnih dni. Poveča
nje znaša torej 28,5 (7o.

Poškodbe na očeh so pogoste 
zaradi tega, ker delavci ne upo
rabljajo očal.

OB ENAJSTI URI DOPOLDNE
Največ nesreč se zgodi v peti 

delovni uri — 136 primerov, sledi 
četrta ura zaposlitve — 128 pri
merov, in šesta ura s 131 primeri.

Nesreče so v porastu že v dru
gi uri zaposlitve, padajo pa v 
tretji. V četrti, ko je 30 minut od
mora, je največ nesreč, čeprav je 
peta ura po številu nesreč izra
zitejša. V šesti uri pa nesreče zo
pet nazadujejo.

Če pogledamo še nesreče, ki se 
pripetijo izven dela, vidimo, da 
nam predstavljajo enako zlo, ka
kor nesreča pri delu, h kateremu 
je treba prišteti še 20 ali 10% iz
gubo pri rednih prejemkih. Tudi

tem nesrečam je treba napraviti 
konec in upoštevati navodila var
nostnih organov.

V letu 1961 je bilo izven dela

POOSTRENI UKREPI
Na podlagi poročila HTV je de

lavski svet sklenil, da je potreb
no izboljšati sedanji asortiman 
varovalnih sredstev, izboljšati 
nadzor nad zaposlenimi, nadalje 
bodo morali odslej vsi odgovorni 
vodje opravljati izpite iz HTV. Ra
zen tega bo treba sklep spremeni- 
niti tako, da tisti, ki ne prijavi

nesreče v roku dveh dni, izgubi 
pravico do polnega nadomestila 
oziroma se upošteva nezgoda kot 
navadno obolenje. Uredili bodo 
sanitarne prostore, uredili garde
robne službe, kopalnice in delitev 
malice.

Dosledno bodo izvajali člen 53 
Zakona o delovnih razmerjih 
(ZDR). O vsem zgoraj navedenem 
morajo voditi skrb DS PE/S,. 
Glede nabave CO detektorjev in 
fonomera, kar potrebuje služba 
HTV pri določenih meritvah, pa 
je delavski svet sklenil, da se pre
ko pristojne komisije oziroma 
CTB ta sredstva kupijo.

Šef HTV
Vilko Krapež

Sredi tega meseca je bil v obdelovalnici zbor proizvajalcev, 
na katerem so govorili o bodočem delu občinskega ljudskega odbora

Hidroelektrarna
Kokin Brod v pogonu

Meseca marca sta bila spušče
na v pogon dva agregata HE Ko
kin Brod. Celotno turbinsko opre
mo je dobavilo naše podjetje. 
Turbini sta vertikalni Francisovi, 
z močjo 34.400 KM, na padcu 72 
metrov in pri pretoku 43 m3 na 
sekundo.

HE Kokin Brod je na reki Uvac, 
v bližini mesta Nova Varaš. Elek
trarna je pri jezna. Jez je visok 
83 m in dolg 500 m, ima dovodni 
tunel in strojnico.

Srednja letna proizvodnja elek
trične energije bo 45,000.000 kWh.

R. S.

Za našo tovarno ima gradnja 
elektrarn na Dravi še poseben po
men, saj so bile prav dravske 
elektrarne na j več ja šola zanjo. Na 
Dravi je Litostroj uspešno uve
ljavil svojo proizvodnjo velikih 
Kaplanovih turbin in tako doka
zal, da tudi delo domačih stro
kovnjakov nekaj velja. Veselilo 
nas bo, če bomo z dosedanjimi 
izkušnjami lahko sodelovali tudi 
pri opremljanju predvidenih 
energetskih objektov na Dravi ni
že od Maribora, za kar bo spričo 
naraščajočih potreb po električni 
energiji slej ali prej nujno po
trebno najti sredstva. ETO

Smo dovolj storili 
za varnost proti požarom?

DVE KAPLANOVI TURBINI
Če vzamemo število izgubljenih 

finančnih sredstev za leto 1961, 
ugotovimo, da smo izgubili 140 
milijonov dinarjev ali 30 do 35 
stanovanj, oziroma dve srednje 
veliki Kaplanovi turbini.

Vzroke za povečanje nesreč pri 
delu bi med drugim lahko iskali 
v povečanju števila zaposlenih 
(10,8 %), zaposlitvi novih sodelav
cev brez kakršnekoli industrijske

izkušnje, osvajanju nove proiz
vodnje, povečanju storilnosti, pre
vozom na delo iz oddaljenih kra
jev, nezadostnemu nadzoru s 
strani vodilnega osebja in podob
no.

Analiza pokaže, da je 18,6 % 
nesreč tehničnega značaja — k 
čemur lahko pripišemo nekvali
tetna varstvena sredstva ali neza
varovane stroje — in 81,4 % ne
sreč, osebnega značaja.

MLADOSTNA
NEPREVIDNOST NI POGUM

Prav ti podatki so nekoliko bolj 
zaskrbljujoči, ker opazimo, da se 
ponesreči največ mladincev do 18. 
leta, sledijo od 19. do 20. leta in 
od 21. do 25. leta starosti. V po
znejših letih odstotek nesreč ne
koliko pade.

Število nesreč pri mladini bi 
nekoliko opravičili z dejstvom, 
da je mladina neposlušna, preveč 
»junaška« in predvsem nepremiš
ljena. Delno pa gre krivda tudi 
na odgovorne delovodje, ki često 
pozabljajo svojo osnovno dolžnost. 
Opaziti je tudi, da mladina nima 
podpore pri posameznih organih 
in drugih organizacijah.

Uvajalni seminarji za novo 
sprejete so prav gotovo dobra in 
potrebna osnova za vse, ki se že
lijo zaposliti pri nas. Vendar opa
zimo, da se starejši kader toliko
krat ne poškoduje kot mladina.

Glede na dele telesa zavzema
jo poškodbe na očeh 27,7%, na 
prstih leve roke 17,5 %, od stopa
la do telesa 14,9 %, na prstih de
sne roke 14,2 %, na stopalih 
11,4%. dlani do vključno zapest
ja 7,6%, od rame do zapestja 
7,6%, od rame do zapestja 6,0%, 
na telesu 4,8%, na glavi pa 
2,9 %.

Pomlad je gasilcem poleg zele
nja prinesla tudi številne skrbi. 
Tako kot vsako leto tudi letos 
pričakujemo požare, ki jih še 
posebej spomladi dostikrat zane
tijo otroci. Razen tega imamo v 
Litostroju večje število takih 
obratov, kjer so ogromne nevar
nosti za požar, n. pr. režijska in 
modelna mizama, lakirnica, po
vršinska zaščita, skladišče vnet
ljivih tekočin itd. Prav v teh 
obratih posvečajo premajhno skrb 
požarni službi. Delavci kljub več
kratnim opozorilom in raznim 
predavanjem še vedno kadijo v 
teh prostorih. Najbolj pereče 
vprašanje je v režijski in model
ni mizami, v IBM in v tiskarni. 
V teh obratih se dobesedno nor
čujejo iz požarnovarnostnih orga
nov. Taki tovariši se ne zavedajo, 
da prav lahko tudi pri njih iz
bruhne požar.

V letu 1961 je bilo v podjetju 
22 požarov in prav toliko naših 
posredovanj. Ti požari so bili si
cer brez večjih posledic, tako da 
podjetje ni imelo večje gospodar
ske škode, prav zaradi hitre in-

Dopisi mladine
ŽELIJO SPOZNATI GOSPO

DARSKO PROBLEMATIKO 
PODJETJA

Mladinci PPB so imeli po dalj
šem času redni sestanek, na ka
terem so reševali zaostala orga
nizacijska vprašanja. Naglasili 
so, da želijo prek proizvodnih 
konferenc spoznati gospodarsko 
problematiko podjetja, delo KMP 
in se vključiti v društvo za teles
no kulturo. Na sestanku so pre
gledali delo članov sekretariata 
in sklenili, da razrešijo dolžnosti 
dosedanjo predsednico, izvolijo 
drugo in dopolnijo sekretariat. 
Članarine za leto 1962 še niso 
plačali, obljubili pa so, da bodo 
to naredili v najkrajšem času.

TRI MLADINCE V DELOVNO 
BRIGADO

Aprila so se začela dela na av
tomobilski cesti. Naš TK LMS je 
poslal na to delo tri mladince, ki 
so s svojim delom to zaslužili.

tervencije gasilcev, a tudi samih 
delavcev, za kar jim izrekamo vse 
priznanje. Precej težav imamo 
tudi z odprtimi električnimi pe
čicami in električnimi kuhalniki, 
ki jih delavci in uslužbenci po 
končanem delu še vroče spravijo 
v razne omare, zaboje itd.

Vodja zavarovanja Ciril Venika 
je na zadnji seji upravnega odbo
ra poročal o požarni službi v pod
jetju. UO je na podlagi tega spre
jel nekatere sklepe, s nomočjo 
katerih naj bi se izboljšala naša 
služba. Vabimo vse člane delov
nega kolektiva, da se vključujejo 
v gasilsko organizacijo, hkrati pa 
vabimo vse obratovodje, da te
sneje sodelujejo z nami!

Miško Gombač

Na Mednarodnem sejmu ribištva v 
Kopenhagnu od 14. do 23. aprila 1962 
bo firma Alpha-Diesel A/S predsta
vila nov tip motorja — 400-24 — z 
močjo 80 BKM na cilinder. Motor ima 
400 o/min ter je konstruiran s 6, 7 ali 
8 cilindri, ki razvijejo moč 480, 560 in 
640 BKM. Rootova puhala, batne čr
palke za hlajenje z morsko vodo in 
za kaljužo so nameščene na zadnji 
strani motorja. Znatno je reducirana 
hitrost hoda in s tem tudi obraba. 
Novi tip ima tudi hidravlično sklop
ko in mehanizem za propeler s spre
menljivimi krili. Najvažnejša kon
strukcijska sprememba pa je name
stitev prelcretnega cilindra znotraj 
sklopke, ki je lamelna kot pri naj
večjem tipu 490 VO. Rezultat vseh teh 
sprememb je ta, da je 7-cilindrski 
motor novega tipa z močjo 560 BKM 
110 mm krajši kot 6-cilindrski motor

☆

IN ŠE TRETJI AGREGAT 
NA OŽBALTU

Poleg strokovne komisije ter 
predstavnikov investitorja je le 
še peščica monterjev in pogon
skega osebja prisostvovala tre
nutku, ko se je 27. marca ob 16,36 
zavrtel še zadnji agregat Elek
trarne Ožbalt.

Pomemben je ta dogodek zara
di tega, ker je s sestavljanjem 
tretjega agregata HE Ožbalt za
ključena gradnja vrste elektrarn, 
ki s popolnim izkoriščanjem Dra
ve od Dravograda do Maribora 
tvorijo dovršen kompleks ener
getskih objektov izrednega go
spodarskega pomena. Prav v ča
su, ko morajo druge elektrarne 
zaradi nizkih voda zmanjševati 
proizvodnjo, pritekajo po Dravi 
visoke vode raztaljenih snegov 
Velikega Kleka in s pomočjo tur
bin dajejo dragoceno električno 
energijo potrošnikom.

prejšnjega tipa 400 VO z močjo 420 
BKM.

Motor ima izmenljive obloge cilin
drov, kar znatno poceni vzdrževanje 
pri dolgem pogonu. Uvedena je tudi 
nova konstrukcija bata, pri čemer so 
dobili nižjo temperaturo batnega ob
roča. V nasprotju s prejšnjo prakso 
imajo motorji zdaj hlajenje s sladko 
vodo kot standardno, tako da se lah
ko uporabi hladilna voda z višjo tem
peraturo, ne da bi se napravila pre
vleka iz soli. Črpalka za sladko vodo 
je montirana na motorju.

V Kanadi bodo zgradili novo ladjo 
za raziskavo severnega Pacifika. V 
ladjo bo vgrajen 8-cilindrski B & W 
Alpha Diesel motor tipa 490 z močjo 
1000 BKM pri 310 o/min. Motor je di
rektno prekreten in ima propeler s 
spremenljivimi krili.

Sklepi
delavskega
sveta

Na svojih zadnjih dveh sejah 
so člani DSP razpravljali o šte
vilnih problemih podjetja in skle
nili, da se morajo čimbolj izbolj
šati obstoječa varovalna sredstva, 
posebno glede kakovosti, da sc 
mora zboljšati nadzor nad vsemi 
zaposlenimi, posebno še nad tisti
mi delavci, ki so se prvič zaposlili 
v proizvodnji, da morajo vsi od
govorni vodje opravljati izpite iz 
HTV predpisov in da se morajo 
urediti vse sanitarne naprave in 
druge naprave, ki imajo namen 
zagotoviti pravilno zdravstveno 
in tehnično zaščito pri delu. Na
dalje je Bil sprejet sklep, da se 
uvedejo določeni disciplinski 
ukrepi zaradi zavarovanja in za
ščite splošnega ljudskega premo
ženja, s katerimi upravlja kolek
tiv našega podjetja.

Delavski svet je potrdil tudi za
ključne račune za podjetje, za In
dustrijsko šolo Litostroj in Inter
nat te šole ter za Delavsko resta
vracijo podjetja.

Delavski svet podjetja je tudi 
razpisal volitve v organe delav
skega samoupravljanja in določil 
način volitev glede na novo raz
delitev teh organov po posamez
nih proizvodnih enotah, službah 
in sektorjih.

Nadalje je razpravljal o predlo
gu direktorja podjetja glede oseb
nega dohodka delavcev z najniž
jimi osebnimi dohodki zaradi po
višanja do določenega najnižjega 
zneska. O tem predlogu bodo zato 
proizvodne enote še posebej raz
pravljale in sprejele primerne 
ukrepe.

Za prvomajske praznike bo
do naši počitniški domovi od
prti in oskrbovani. Informacije 
telefon 270.

OBISK BENEŠKE MLADINE
Na povabilo Centralnega komi

teja LMS je Slovenijo prvič ob
iskala večja skupina mladincev 
iz Benečije. Obiskali so tudi naše 
podjetje in si ogledali vse oddel
ke. Po končanem ogledu so imeli 
kratek razgovor z mladinci na
šega podjetja in se zanimali za 
delo mladine v samoupravnih or
ganih, sindikatu in o načinu iz
obraževanja. Posebej so se zani
mali za osvajanje novih tržišč.Montaža Dicslovih motorjev

VESTI IZ B čfc W
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Tehniški pogled v našo proizvodnjo

Oprema za proizvodnjo
termoplastičnih mas

Proizvodni program Litostroja, ki je bil prvotno osnovan 
za proizvodnjo turbin, hidromehanske opreme in črpalnih 
postrojenj, se postopoma dopolnjuje. Dopolnjevanje je od
visno od razvoja jugoslovanskega gospodarstva, kakor tudi 
od povpraševanja po asortimanu proizvodov na izvoznem 
tržišču.

Glavno dopolnitev proizvodnega programa zavzema da
nes industrijska oprema, ki jo proizvaja proizvodna enota SN.

Industrijska oprema tvori ali dopolnjuje celotna postro
jenja, ki opravljajo najrazličnejše tehnološke procese v in
dustriji.

Seveda se te naprave med seboj zelo razlikujejo in so 
odvisne od vrste tehnološkega procesa in mehanizacije pro
izvodnje.

V nadaljevanjih bodo opisani stroji in naprave, ki oprav
ljajo tehnološke procese v posameznih vejah industrije.

NAPRAVA ZA PROIZVODNJO 
PLASTIČNIH MAS

Na kratko bo opisan tehnološki 
postopek izdelave melamina, ki 
je osnovna surovina za izdelavo 
ultrapasa in podobnih mas.

Diciandiamid se pretvarja v 
melamin v napravi, ki ji pravimo 
avtoklav. Pretvorba diciandiami- 
da v melamin je eksotermna re
akcija, pri kateri se sprosti 
25 Kcal/mol oz. 198,2 Kcal/kg pri 
temperaturi 150 °C do 180° C. Da 
se prepreči razkroj melamina pri 
višji temperaturi, se dela pod pri
tiskom zmesi amoniaka in duši
ka pri začetnem pritisku 80 atm.

Ker se zaradi eksotermnosti re
akcije med pretvorbo reakcijska 
zmes segreje, naraste tudi pritisk 
do max. pribl. 200 atm.

Pretvorba poteka prek več 
vmesnih produktov, tvorijo pa se 
vedno še stranski oz. razkrojni 
produkti, od katerih so najvaž
nejši guanidin, amelin, amelid, 
melan itd. Zadnji trije nastanejo 
z odcepom amoniaka iz melami
na, zaradi česar, pritisk v avto
klavu še dodatno naraste.

Tehnološki ciklus se praktično 
izvaja takole:

V 3 vložke valjaste posode iz 
nerjavečega jekla se odtehta 
določena količina diciandiamida 
(tako da je čimmanj praznega 
prostora). Vložke postavimo drug 
vrh drugega v avtoklav z 
žerjavom, ki ima pokončno le
go, nakar se ta zapre. Preostali 
zrak v avtoklavu se izpodrine z 
dušikom, nakar se uvaja določena 
količina amoniaka in dušika. Zu
nanja stena avtoklava se ogreva 
2 do 4 ure, tako da se reakcijska 
zmes segreje na 130 do 160 °C. 
Reakcija se sproži z gretjem s 
centralno grelno cevjo.

Po reakciji se reakcijska zmes 
ohladi do pribl. 800 s toplotnim 
izmenjevalcem (zračnim tokom), 
izpustijo se plini, nakar se gornji 
pokrov odpre. Izvlečejo se vložki 
z melaminom, nakar se ves ci
klus ponovi. Pridobljeni melamin 
se nato zdrobi v zrnasto stanje.

ŽIVAHNA RAZPRAVA

Člani osnovne organizacije ZK li
varne jeklene litine so imeli svoj red
ni sestanek konec februarja. Na 
njem so obravnavali organizacijska 
vprašanja in razpravljali o gospodar
ski problematiki podjetja. Kritizirali 
so plačevanje prispevka za šolstvo, o 
čemer bi moral zbor proizvajalcev pri 
ObLO šiška predhodno seznaniti pro
izvajalce. — sil —

Iz melamina se v posebnih sti
skalnicah, ki imajo zelo gladke 
stiskalne plošče, stiskajo plošče z 
raznimi imeni, kot n. pr.: ultra- 
pas itd. Vzorec in kvaliteto ultra
pasa reguliramo s posebnimi do
datki. Ultrapas se uporablja za 
oblogo miz in pultov, ki je zaradi 
odpornosti proti toploti in lepega 
videza zelo primeren za kuhinje 
in lokale.

Na sliki je prikazan avtoklav, 
ki ga je izdelal Litostroj za »Ke
mično tovarno Kočevje«. Avto
klavi so izpostavljeni visokim 
temperaturam in tlakom. Zaradi 
tega morajo biti zelo masivno iz
delani. V njih potekajo različne 
pretvorbe. Reakcije so lahko en- 
dotermične ali eksotermične, za
to mora imeti avtoklav napravo 
za segrevanje in hlajenje. Instru
menti na kontrolni plošči pa 
omogočajo kontrolo tehnološkega 
ciklusa.

STROJI ZA PREDELAVO
TERMOPLASTIČNIH MAS

Na trgih je čedalje večji asor- 
timan izdelkov, ki niso iz kovine, 
temveč iz posebnih materialov s 
splošnim imenom plastičnih mas. 
Te pridobivajo na osnovi ciklič
nih spojin organske snovi in ima
jo posebne lastnosti, n. pr.: so 
lahke, odporne proti delovanju 
kislin, ne prevajajo električnega 
toka, slabo prevajajo toploto in 
se lepo obdelujejo v toplem sta
nju. Zaradi teh lastnosti zame
njujejo kovinske materiale pri 
izdelavi tehničnih artiklov in so 
uporabne za široko potrošnjo. Iz
delki iz te mase so lepi in prak
tični, zaradi česar je njihova bo
dočnost zagotovljena. Naštel bi 
samo nekaj izdelkov, ki so se že 
uveljavili: volani pri avtomobi
lih, ročna kolesa za obdelovalne 
stroje, deli merilnih instrumen
tov, najrazličnejši deli za elektro
tehniko, deli pri raznih strojih za 
pomoč v gospodinjstvu (sesalci 
za prah, pralni stroj itd.). Vedno 
več pa je opaziti izdelkov iz na
vedene mase, ki so zelo nrimer- 
ni za lokale družbene prehrane 
(krožniki, skodelice, pepelniki 
itd.).

Na kratko bomo opisali tehno
loški postopek izdelave izdelkov 
iz plastičnih mas.

Izdelki se stiskajo (»prešajo«) 
v dvo- ali večdelnih kalupih iz 
kovine. Kalupi morajo imeti zelo 
gladke delovne ploskve (polirane 
ali kromane). V kalup, vstavljen 
v hidravlično stiskalnico, se na
suje natančno odmerjena količi
na mase v prahu ali v obliki ta
blet. Tablete imajo natančno do
ločeno vsebino, zaradi česar je 
pri stiskanju manj odpadkov. 
Ker se odpadki ne morejo po
novno uporabiti pri termostabil- 
nih masah, se daje prednost upo
rabi tablet, ki se izdelujejo na 
posebnih stiskalnicah. Stiskalni
ca stiska kalup tako, da masa iz
polni obliko kalupa. Kalup 'in mi
zi stiskalnice ogrevamo z grelci. 
Temperatura gretja mora biti 
čimbolj konstantna, za kar skrbi
jo vgrajeni termostati. Pečenje v 
kalupu se navadno opravlja pri 
temperaturi 130 do 180 °C, kar je 
odvisno od vrste materiala. C as 
pečenja traja od ene do 20 min., 
kar je odvisno od velikosti izdel
ka (posebno od debeline sten). 
V novejšem času uporabljajo 
»transfer« sistem stiskanja. Pri 
tem sistemu se vbrizgava — tla

či masa v gnetljivem stanju v 
kalup od spodaj, z izbijačem.

Transferni sistem je primeren 
za izdelavo tehničnih artiklov za 
elektroindustrijo, pri katerih 
morajo biti stene lepo izpolnjene 
zaradi električne izolacije. Naj
bolj poznane surovine za izdelke 
iz plastične mase, ki jih izdeluje 
»CROMOS« v Zagrebu, so: bake- 
lit, tekstolit, polyester, polyamid, 
polystyrol itd.

Na sliki so prikazane hidrav
lične stiskalnice z oznakami 
HS-100, HS-160, HS-315, ki jih 
izdeluje Litostroj. Z navedenimi 
stiskalnicami smo dopolnilno 
opremili obrat za stiskanje pla
stičnih mas pri podjetju 
»ME-BA« v Zagrebu. Stiskalnice 
že uspešno obratujejo. Za doba
vo navedenih stiskalnic so veliki 
izgledi, posebno še, ker je omejen 
uvoz.

Za izdelavo naših stiskalnic, da 
bodo popolnoma zanesljive v po
gonu, je potrebno poznati pred
vsem pogoje obratovanja na te
renu. Po teh se lahko izpolnijo 
posamezni elementi, tako v za
nesljivosti obratovanja kakor

Hidravlične stiskalnice iz maloserijske proizvodnje

tudi pri enostavni izdelavi. Va
žen je tudi razpored elementov 
in njihova zamenjava. Na tem 
področju imamo že nekaj izku
šenj, ki jih je treba sistematično 
uporabiti v razvoju stiskalnic. Se
veda pa ne zadostuje samo do
bra konstrukcijska rešitev, tem
več tudi dosledna in natančna iz
delava ter montaža v proizvodnih 
obratih. Enako pa je tudi naloga 
podjetja, da z raznimi navodili 
na terenu ( z osebnimi instrukci- 
jami ljudi, ki bodo upravljali s

stroji) in natančnimi obratoval
nimi predpisi zagotovi naročniku 
pravilno uporabo dobavljenih sti
skalnic.

Kakor pri ostalih industrijskih 
vejah je tudi pri izdelavi izdel
kov iz plastičnih mas glavni cilj 
večanje produktivnosti in izoblj- 
šanje kvalitete z minimalnim vlo
ženim delom. Zaradi tega mora
mo misliti v perspektivi tudi o 
možnostih avtomatizacije uprav
ljanja.

Inž. Peter Vogrič

Hvala za sodelovanje!
Spominjam se ga, ko je pred 11. leti prišel iz sončne Goriške, 

poln delovnega poleta, poln simpatije do nas in dobrote. V takrat 
novozgrajeni livarni jeklene litine še delo pravzaprav še ni zače
lo in je bilo prostora za nekaj livarjev — pionirjev — dovolj.

Čeprav vajen svoje sončne Pri
morske se je Vlado Strniša kaj 
kmalu navadil na svojo okolico. 
Tudi z delom ni imel težav, če
prav je vsa prejšnja leta delal v 
italijanskih in ostalih jugoslovan
skih livarnah sive litine in livar
nah brona.

Dobro se tudi spominjam dvo
govora med takratnim šefom 
'jeklolivarne inž. Stadlerjem in 
tov. Strnišo, ko mu je prvi de
jal, da bo na novem delovnem 
mestu v livarni jeklene litine go
tovo dočakal upokojitve kot prvi 
livar. Te dni so se Stadlerjeve 
besede uresničile.

Strniša je bil zadnje dni pred 
upokojitvijo tako žalosten, da mu 
ni teknila nobena jed in pijača. 
Prišlo mu je tako, da bi kar jo
kal, ker zapušča to svojo, kakor 
sam pravi, »družino«.

Čeprav je bil 31. marec Strni
šev zadnji delovni dan, se ni ho
tel ločiti od dela. Motovilil se je 
okrog oblikovalnih okvirov kot 
maček okrog vrele kaše in vide
ti je bilo, da težko zapušča oko
lje, v katerem je toliko let živel. 
Nemi stiski rok, ki so ga tolažili, 
so naredili vzdušje v livarni še 
bolj tesnobno.

Na vprašanje, kako mu je pri 
srcu, ko odhaja v zasluženi po
koj, mi je dejal: »Zelo sem žalo
sten že zaradi tega, ker zapuščam

tovariše, s katerimi sem se zelo 
dobro razumel in smo se imeli 
radi kakor bratje. Kar se tiče 
volje in poguma, moram reči, da 
bi zelo rad delal še naprej, toda 
zaradi bolezni mi to žal ni mo
goče.

Težko mi bo, dokler se ne bom 
privadil novi situaciji, saj mi v 
11 letih mojega dela v livarni 
nihče ni nič hudega storil, pa 
tudi zaslužil sem dobro.

Pri delu so se v mojih 42 letih 
livarskega dela pojavljale sicer 
napake, toda z vestnostjo in po
slušnostjo sem jih vedno odpra
vil. Tudi jaz sem moral vedno 
poslušati starejše livarje, posebej 
še svojega očeta, ki je bil livarski 
mojster. Prav je, da tudi današ
nja mladina uboga starejše, ki 
imajo več izkušenj. Vedno sem 
bil zelo vesel, kadar sem videl 
pri delu vidni napredek mladih 
livarjev.

Moja največja želja je, da bi se 
lahko preselil na Goriško, v svoj 
rodni kraj, če že zaradi drugega 
ne, zaradi tamkajšnje tople kli
me, a kaj, ko je tudi tam sta
novanjska stiska.

Rad bi se zahvalil tudi preko 
našega časopisa vsem mojstrom, 
posebej tov. Narobetu, ki je bil 
posebno dober z menoj in ga ce
nim kot strokovnjaka, prav tako 
pa tudi tehnikom in kontrolor

jem. Vse sem imel rad in nikdar 
jih ne bom pozabil. Bil sem v do
bri družbi in pri dobrem vodstvu.

Zahvaljujem se tudi vodstvu 
podjetja, sindikalni podružnici je
kloli varne in samim livarjem za 
tako prisrčno slovo in številna 
darila. Vsem želim zdravja, ve
selja in uspeha pri delu!«

O Strniši pa mi je obratovodja 
livarne jeklene litine inž. Primož 
Legat dejal: »Naš tovariš Strniša 
je eden izmed pionirjev jekloli- 
varne. Pri nas je bil zaposlen od 
leta 1951, ko je jeklolivarna za
čela obratovati. Strniša pa spada 
med peščico sodelavcev, ki so po
stavili temelj livarstva v naši li
varni. Strniša je izšel iz stare, 
trde livarske šole, ki mu je pri
nesla kot vajencu marsikatero 
klofuto, je pa iz njega vzgojila 
trdega, solidnega in visokokvali
ficiranega livarja.«

Strniša je bil zaposlen vedno 
pri takih delih, ki so bila naj
težja in najkompliciranejša. Za
sluge si je pridobil tudi pri uspo
sabljanju mladega livarskega ka
dra. Zlasti takrat, ko je bilo naj
večje pomanjkanje livarske de
lovne sile. Kot človeka so ga vsi 
radi imeli. Bil je prava dobriči
na, zelo šegave narave in milega 
srca. Mavil

Mladinski drobiž
MLADINCI HS NAJBOLJŠI 

V STRELJANJU
Medobratnega tekmovanja v 

streljanju se je udeležilo 8 mla
dinskih ekip. Največ uspeha so 
imeli mladinci HS 2 in 3, IK5 I 
in II in SN.

DOPOLNILNI SEKRETARIAT
Mladinci PE-HS so imeli dva 

sestanka, na katerih so se pogo
vorili o bodočem delu in o novi 
proizvodni konferenci, na kateri 
naj bi se razen proizvodnih pro
blemov seznanili še s poslova
njem nove delavske restavracije 
Litostroj.

Nekatere mladince, ki so odšli 
na odslužen j e kadrovskega roka, 
so morali v sekretariatu nadome- 
štiti. Na njihova mesta so stopili 
novi, aktivni mladinci.

j!

• -

Vlado Strniša v razgovoru z inž. Ivanom Stadlerjem

Delo krepi in oblikuje človeka.
Sodelovanje pomeni sporazu

mevanje. Ali si pripravljen za so
delovanje.

IVAN BEDINA
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Perspektivni razvoj Litostroja
Litostroj je bil ustanovljen v letu 1946, približno 10 let 

po likvidaciji bivših »Strojnih tovarn in livarn d. d.«, ki so 
bile dejansko združene bivše tovarne Samassa, Tonnies in 
Žabkar.

Po likvidaciji Strojnih tovarn in livarn v Sloveniji ni bilo 
večjega strojnega podjetja, ki bi bilo sposobno opraviti vsaj 
večje remonte strojev in industrijskih naprav, še manj pa 
v večjem merilu sodelovati pri izgradnji naše industrije.

Takoj po osvoboditvi je Slovenija kot industrijsko naj
bolj razvita republika nujno potrebovala večje strojno pod
jetje z lastnimi livarnami, da bi sodelovalo pri obnovi in 
izgradnji industrije naše države, zlasti pa prevzelo obširne 
naloge v izgradnji naših vodnih sil oziroma elektrifikacije. 
Za uresničenje teh zahtev so bili v Sloveniji vsi pogoji: sko
raj stoletne tradicije v gradnji turbin in do neke mere suro
vinska baza. Na razpolago pa so bili, vsaj za prvo fazo, 
tudi kadri.

Od 1. septembra 1947 naprej, ko je livarna sive litine s 
prvo postavljeno kupolko začela z redno proizvodnjo, sc je 
Litostroj naglo razvijal, dal svoj delež pri industrializaciji in 
elektrifikaciji ter uvedel še vrsto novih proizvodov. Že nekaj 
let Litostroj uspešno nastopa tudi na inozemskih trgih, kjer 
so naši izdelki znani kot kvalitetni.

Toda s tem razvoj naše tovarne še ni in ne more biti 
zaključen. Potrebe razvoja našega gospodarstva in zahteve 
svetovnega tržišča nas vedno znova postavljajo pred nove 
naloge ter terjajo delno revizijo navidezno ustaljenih načel.

Sedaj, ko je izgradnja naše to
varne v obsegu koncepcij prvih 
povojnih let v glavnem zaklju
čena, vidimo, da je okvir postal 
pretesen spričo nalog, ki jih že 
imamo, in tistih, ki nas še čaka
jo oziroma ki se bodo še pojavi
le v razvoju našega gospodarstva. 
Odpirajo se nam nove perspekti
ve za izgradnjo in razvoj ne sa
mo v zvezi z notranjimi potreba
mi, temveč tudi kot posledica na
glega razvoja tehnike. Zato je bit 
izdelan predlog o perspektivnem 
razvoju Litostroia za dobo do le
ta 1980. Ta predlog je Centralni 
delavski svet na svoji seji, 
2. marca 1.1. načelno odobril in 
sklenil, da naj se pripravljajo 
ustrezni ukrepi za rezervacijo za

to potrebnih zemljišč v neposred
ni bližini tovarne.

V nasledjih dveh desetletjih 
bomo morali postopoma dvigniti 
kapaciteto naših obratov. Že se
daj je jasno, da tega ne bomo do
segli samo z dopolnitvijo in mo
dernizacijo strojnega parka in 
naprav. Potrebne bodo tudi ob
sežne rekonstrukcije obstoječih 
obratov in gradnje novih objek
tov, kar bo zahtevalo tudi pre
cejšnjo razširitev tovarniškega 
območja.

PRETEHTANO 
IZPOLNJEVANJE NOVIH 

ZAMISLI
V zvezi s tem se bodo nujno 

pojavila kompleksna vprašanja 
organizacijskega, prometnega in

energetskega značaja, katera bo
mo morali rešiti v skladu s per
spektivnim planom izgradnje na
še tovarne, katerega bomo mo
rali v teku let verjetno še prila
goditi okolnostim, ki jih bodo 
sigurno narekovale spremembe 
strukture svetovnega gospodar
stva'. Zato bo potrebno vedno 
znova iskati take rešitve proble
mov, ki bodo dovolj elastične, da 
se bomo lahko sproti prilagodili

vsem novim momentom tehnične
ga ali gospodarskega značaja, s 
katerimi se bomo v dobi izgrad
nje nedvomno srečali. Seveda pa 
morajo biti zamisli posameznih 
etap izgradnje tovarne in razvo
ja proizvodnje dobro pretehtane, 
tako da bodo za to potrebna sred
stva čimbolj smotrno izkoriščena 
in vsa dela časovno razporejena

tako, da ne bo medfaznih zasto
jev ali grl v poteku tehnoloških 
procesov.

Razpored (lokacije) posameznih 
objektov bo treba določiti z upo
števanjem, da ostane vsaj pri ne
katerih objektih še nekaj prosto
ra za eventualne kasnejše razši
ritve po dolžini in širini, ker v 
naprej ne moremo točno vedeti, 
katere veje proizvodnje bomo 
morali forsirati. Če ne bo takih

rezerv, bomo lahko prisiljeni, da 
zaradi nepričakovanega porasta 
proizvodnje nekega artikla po
stavimo zanj še dodaten objekt 
na drugem delu tovarniškega 
zemljišča. Taka prisilna rešitev 
bi bila s tehnološkega, organiza
cijskega, transportnega irl seveda 
tudi ekonomskega vidika škod
ljiva.

ZA POCENITEV 
IZGRADNJE

V sklop pocenitve izgradnje 
spada tudi tipizacija objektov, 
zlasti glede profilov dvoran ter 
širine, višine in nosilnosti žerjav- 
nih prog. S tako tioizacijo tudi 
zelo pospešimo projektiranje in 
gradnjo objektov. Obenem prido
bimo s tem možnost cenejše iz
delave žerjavov, po potrebi pa 
dosežemo tudi prestavitev žerja
vov in do neke mere celo gotovih 
vej proizvodnje v druge objekte. 
S tem lahko dosežemo tehnolo
ško in transportno ugodnejšo 
razvrstitev posameznih faz pro
izvodnje ter končno optimalno 
izkoriščanje prostorov v obstoje
čih objektih. Komunikacije in 
naprave za preskrbo z energijo 
vseh vrst bodo morale biti ča
sovno pripravljene tako, da bode 
ob dograditvi novega objekta ali 
dopolnitvi strojnega parka oziro
ma naprav že na razpolago.

Posebno pozornost zasluži pro
blem notranjega prometa z ozi
rom na stalno naraščajoče koli
čine materiala ter na stalne spre
membe dolžine transportnih poti 
glede na lokacijo novih objektov, 
spremembo volumna in asorti- 
mana proizvodnje. Tu se bomo 
morali stalno prilagajati potre
bam in najti najugodnejše rešit
ve, da bodo n. pr. poti čim kraj
še in pravilno usmerjene, med
fazno kopičenje materiala čim- 
manjše, da ne bo nepotrebnega 
zastoja in da bodo stroški notra
njega transporta čimnižji.

Za premikalne industrijske tire 
tovarne, ki so bili svoj čas pro
jektirani na severozapadni stra
ni tovarne, v bližini Industrijske 
šole, bomo morali ob misli na 
perspektivni razvoj tovarne do
ločiti primerno novo lokacijo.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Ne smemo pojestiDa bi se nam ne dogajalo isto 
kot v preteklem letu, to je da ne, 
bi osebni dohodki rastli hitreje 
kakor produktivnost, je Zvezna 
ljudska skupščina celo izdala po
seben zakon, ki predvideva, da 
bodo občine ustanovile posebne 
komisije, katerih naloga bo pa
ziti na to, da se bodo osebni do
hodki gibali v skladu z gibanjem 
produktivnosti. Če ne bodo ko
lektivi sami pazili na to, bodo 
morale poseči vmes komisije in 
same vzpostaviti pravilna raz
merja. Tak ukrep, recimo občin
ske komisije z naše občine, ne bi 
bil za nas preveč prijeten in ča
sten; zato bomo morali sami gle
dati, da bodo ta sorazmerja pri 
nas v redu. Oporo za to imamo v 
našem pravilniku o delitvi oseb
nih dohodkov, ki postavlja naše 
osebne dohodke v odvisnost od 
produktivnosti dela, pa tudi ves 
naš sistem delitve osebnih do
hodkov, če ga bomo izvajali, ka
kor je zamišljen in uzakonjen, ne 
dopušča, da bi porušili soraz
merja.

KAJ JE PRODUKTIVNOST 
DELA?

Kaj je produktivnost dela in 
zakaj je tako važen činitelj za 
družbo in posebej za vse gospo
darsko dogajanje v našem pod
jetju? Produktivnost dela je od
nos med ustvarjeno proizvodnjo 
in vloženim delom. Merimo ga pa 
tako, da primerjamo ustvarjeno 
proizvodnjo bodisi z vloženimi 
urami, ki smo jih porabili zanjo 
ali pa s številom delavcev, ki so 
bili potrebni, da so to proizvodnjo 
ustvarili. Z našim pravilnikom o 
delitvi dohodka je predpisano, da 
merimo produktivnost dela tako, 
da primerjamo vrednost proiz
vodnje podjetja ali P E, ki jo ob
računamo po lastni ceni, z vlože
nimi efektivnimi urami, ki smo 
jih potrebovali, da smo ustvarili 
to proizvodnjo. Rezultat merjenja 
primerjamo z enakimi pokazate
lji prejšnjih let. Na ta način do
bimo sliko, kako je naraščala na
ša produktivnost dela iz leta v 
leto.

Produktivnost dela lahko nara
šča na dva načina: ali tako, da

več napravimo v istem času, z 
večjimi fizičnimi napori, z vedno 
večjo usposobljenostjo pri določe
nem delu, ali pa tudi tako, da si 
nabavimo nove stroje, ki delajo 
hitreje in bolje, porabimo torej 
za isti izdelek manj ur dela. Pri 
merjenju produktivnosti, kakor 
ga predpisuje naš pravilnik o de
litvi osebnih dohodkov, pa to raz
liko, iz česar narašča produktiv
nost, zanemariamo. Seveda bo 
potrebno v bodoče, če bomo na
bavili nove stroje (nekateri od 
teh so že prišli), to upoštevali, si
cer bodo kolektivi nekaterih pro
izvodnih enot glede osebnih do
hodkov na boljšem, vendar ne po 
svoji zaslugi. To pa zaradi naše
ga načina izračunavanja skladov 
osebnih dohodkov.

Čeprav je znano, kako se pri 
nas izračunavajo Skladi osebnih 
dohodkov za celotno podjetje in 
za vsako ekonomsko enoto pose
bej, ne bo odveč, če si to še en
krat predočimo.

VSE NA KILOGRAME
Pri nas velja glede izračunava

nja skladov za osebne dohodke, 
tako za podjetje kakor za posa

mezne proizvodne enote, SISTEM 
ENOTE PROIZVODA. Enota pro
izvoda je pri nas kilogram dolo
čenega izdelka: turbine, črpalke, 
viličarja, Dieslovega motorja itd. 
Ugotovili smo, koliko kilogramov 
posameznih izdelkov smo proizve
dli v lanskem letu, potem smo pa 
primerjali ta kilogram po posa
meznih izdelkih z vsoto osebnih 
dohodkov, ki smo jo v lanskem 
letu izplačali za posamezno vrsto 
proizvodnje in za posamezno vr
sto proizvodov. S tem smo ugo
tovili, koliko dinarjev osebnih 
dohodkov smo izplačali oziroma 
zaslužili, ko smo proizvedli kilo
gram določenega izdelka.

Izračun potrebnega sklada oseb
nih dohodkov za naslednje leto 
je potem kaj preprost. Pogleda
mo plan proizvodnje posameznih 
izdelkov za naslednje leto in ugo
tovimo, koliko kilogramov dolo
čenega izdelka moramo napravili 
po planu za to leto. Te kilograme 
pa potem množimo z dinarji, ki 
smo jih v letu 1961 izplačali za 
osebne dohodke za kilogram 
ustvarjenega proizvoda tiste vr
ste.

Seveda ima taka metoda razne 
pomanjkljivosti, predvsem zato, 
ker ne upošetva stopnje posame
znega proizvoda iz proizvodnega 
plana, zlasti pri tistem delu naše 
proizvodnje, ki je individualnega 
značaja. Za serijski del naše pro
izvodnje pa je taka metoda popol
noma v redu. Ustreza lahko tudi 
za našo individualno proizvodnjo, 
če se asortiman preveč ne menja. 
Boljše metode za zdaj še nimamo, 
s takim sistemom izračunavanja 
skladov osebnih dohodkov smo 
namreč šele pričeli in ga bo treba 
še izpopolnjevati.

POPRAVKI V IZRAČUNA
VANJU OSEBNIH DOHODKOV

Kaj pomeni tak način izračuna
vanja potrebnega sklada osebnih 
dohodkov za podjetje in za vsako 
proizvodno enoto oziroma sektor 
posebej? Pomeni, da bomo kilo
gram nekega izdelka po vzorcu 
napravili točno v določenem času 
oziroma s toliko delavci istih kva
lifikacij kakor v preteklem letu. 
Rabili bomo samo toliko ur ozi
roma delavcev istih kvalifikacij 
več, za kolikor se nam bo, po ki
logramih seveda, povečala proiz
vodnja.

No, sedaj razumemo, zakaj bi 
bile tiste proizvodne enote, ki do
bijo nove in modernejše stroje in 
bodo zato proizvajale hitreje, ne
upravičeno na boljšem, če bi pri 
njih za izračun sklada osebnih 
dohodkov preprosto upoštevali 
isto metodo. Dobili bi namreč za 
kilogram določenega izdelka isto

vsoto za osebne dohodke kakor 
v preteklem letu, za izdelavo ki
lograma tega izdelka pa bi pora
bili neprimerno manj časa kakor 
lani, to pa zaradi tega, ker so 
stroji modernejši in delajo hitre
je. Skratka, porabili bodo za ki
logram izdelka manj ur, sklad 
osebnih dohodkov pa bodo dobili 
v enaki višini kot tedaj, ko so še 
porabili več časa za enak kilo
gram.

Zato bodo potrebni v takih pri
merih določeni popravki v izra
čunu sklada osebnih dohodkov.

NIKOGAR NE MOREMO PRISI
LITI, DA BI KUPOVAL SLABO 

BLAGO
Sedaj tudi razumemo, kje je v 

našem pravilniku o osebnih do
hodkih tista meja, ki nam brani, 
da osebnih dohodkov ne izpla
čamo več, kakor bi nam to dovo
ljevalo naraščanje produktivno
sti dela. Ta meja je ravno v opi
sanem načinu izračunavanja 
sklada osebnih dohodkov. Če bo
mo za izdelavo 1 kg določenega 
izdelka porabili enako število ur 
delavcev istih kvalifikacij kot v 
preteklem obdobju, naši osebni 
dohodki ne morejo biti niti za di
nar večji kakor v preteklem ob
dobju, razen če ne bi izdelka isto
časno proizvedli ekonomičneje in 
rentabilneje, o čemer smo že go
vorili. Ali naj zvišamo ceno? Te
ga, kot smo že videli, v taki kon
kurenci, s kakršno se moramo bo
riti za prodajo naših izdelkov, ni

kakor ne moremo, ker bi sami se
be na ta način obesili. Nikogar 
ne moremo prisiliti, da bi nekaj 
kupil, če se mu zdi predrago. Ob

enaki produktivnosti kot v prejš
njem letu bomo pač ustvarili tu
di enaka sredstva za osebne do
hodke in za sklade kakor v pre
teklem letu in prav nič več. Oseb
ne dohodke bi v takern^ primeru 
lahko povečali le na račun skla
dov podjetja. Ti pa so, kakor nam 
je vsem predobro znano, kaj pičli. 
Če bi še to potrošili za osebne do
hodke, mora podjetje prej ali slej 
propasti, kajti tudi njemu bi 
zmanjkalo sredstev za nadaljnji 
razvoj. Tu ni izhoda, če bomo to
rej delali, da tako rečemo, z ena
kim tempom kot v preteklem le
tu, bomo v glavnem morali ostati 
le vsak pri svojem: mi pri lan
skoletni višini osebnih dohodkov, 
podjetje na lanskoletni višini 
skladov. To seveda ni nič kaj rož
nata perspektiva. Vsi bi radi za
služili več.

Nihče nam tudi ne brani, da ne 
bi več zaslužili. Toda res zaslu
žili. Ne zadostuje, da bi želeli 
imeti večje osebne dohodke; za to 
se bomo morali vsi skupaj tudi 
krepko potruditi. Le kako?

Odgovor je preprost. Naredimo 
več v istem času! S tem bomo 
ustvarili več sredstev tako za 
osebne dohodke kakor tudi za 
podjetje, pa tudi za družbo. In 
tako bomo vsi hitreje napredo
vali. Imeli bomo več osebnih do
hodkov in si bomo lahko več pri
voščili, podjetje bo imelo več 
sredstev, družba pa prav tako. S 
tem pa se bo hitreje dosegel tudi 
naš splošni standard. Naša naloga 
je torej: dvigniti produktivnost 
dela.

ROKO NA SRCE
Pa bo kdo dejal: »Vraga, le ka

ko? Saj že tako dosti delam m ne 
morem več.« Kar roko na srce in 
si priznajmo: To le ni v vseh pri
merih res. Kar oglejmo si humo
ristično stran našega časopisa, 
kjer dostikrat šibajo prav našo 
»delovno vnemo«, če nič drugega 
ne. Ali res vsi izkoristimo ves
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PO RAZGOVORIH VLADNIH DELEGACIJ JUGOSLAVIJE IN ROMUNIJE O IZGRADNJI ENERGETSKEGA IN PLOVNEGA SISTEMA NA DONAVI

Načrti za HE v Djerdapu izdelani
PO INFORMACIJAH BEOGRAJSKEGA DNEVNIKA »PRIVREDNI PREGLED« SO NAČRTI PROJEKTA ZA IZGRADNJO TEGA HIDROENERGET
SKEGA GIGANTA NA DONAVI ŽE IZDELANI — HIDROELEKTRARNA BI DAJALA NAD 10 MILIJARD kWh — PO ISTIH INFORMACIJAH NAJ BI 
DELA NA NAŠEM OZEMLJU OPRAVILA DOMAČA PODJETJA GRADBENE IN STROJNE INDUSTRIJE — LITOSTROJ JE DOKUMENTIRAL SVOJO

SPOSOBNOST IN PRIPRAVLJENOST ZA SODELOVANJE PRI TEH DELIH
Po razgovorih vladnih delegacij Jugoslavije in Romunije 

o izgradnji energetskega in plovnega sistema na Donavi, ki 
so bili v marcu, je V. Ilič objavil v gospodarskem dnevniku 
»Privredni pregled« z dne 24. marca t. 1. članek, ki ga zaradi 
nekaterih zanimivih informacij in podatkov povzemamo na 
tem mestu v celoti, dodajamo mu pa še nekaj naših opomb 
spričo nejasnega in do danes neznanega odgovora na vpra
šanje: »Kdo bo gradil hidroelektrarno v Djerdapu?

Uredništvo

»Po nedavno uspešno opravlje
nih razgovorih vladnih delegacij 
Jugoslavije in Romunije, na ka
terih so dosegli znaten napredek 
v pripravah za podpis dokončne 
konvencije o izgradnji hidroener
getskega in plovnega sistema na 
Donavi, je pozornost gospodarske 
javnosti v obeh državah vse bolj 
usmerjena na Djerdap — bodo
če gradišče največje evropske hi
droelektrarne. Strokovnjaki obeh 
držav so že izdelali načrte pro
jektov za izgradnjo tega gigant
skega objekta, ki naj spremeni 
dosedanjo podobo Djerdapske 
klisure; gospodarstvu obeh so
sednih držav, kakor tudi med
narodnemu tranzitu plovnih ob
jektov pa naj omogoči izkorišča
nje vse skrite moči te velike 
reke.

1200 METROV DOLG JEZ
Šestletna doba izgradnje hidro

energetskega in plovnega sistema 
v Djerdapu je samo navidezno 
dolga. Upoštevati moramo, da bo 
znatni del časa in sredstev upo
rabljen za temeljne priprave na 
terenu, kakor n. pr. za preselje
vanje celih naselij, izdelave za
ščitne obale bodočega akumula
cijskega jezera in za drugo. Po 
načrtu temeljnega projekta bi 
akumulacijsko jezero na naši

strani preplavilo površino, na ka
teri živi okoli 9.000 prebivalcev, 
to je kraje: Sip, Teki j a, Mala in 
Velika Golubinja, Mosna in Do- 
nji Milanovac. Na romunskem 
ozemlju bi jezero zajelo kraje 
Oršavo, Ogradino, Ješelnico in še 
neka druga mesta.

Jez nove hidroelektrarne bo 
zgrajen na profilu, ki je nižji od 
vasi Sip. Dolg bo 1.200 metrov, 
visok pa — od temelja do vrha — 
približno 50 metrov. Tako z naše 
kakor z romunske strani je v na
črtu po ena hidroelektrarna, vsa
ka s po pet agregati. Količina 
električne energije, ki bi jo dajal 
ta hidroenergetski sistem z 10 
agregati, bi presegala 10 milijard 
kWh ali približno količino vse se
danje jugoslovanske proizvodnje 
električne energije.

Vsa dela bi bila sinhronizirana 
in pod nadzorstvom strokovnja
kov obeh držav. Po oceni naših 
izvedencev bi vsa gradbena de
la, ki bi odpadla na nas, lahko 
do kraja opravila domača grad
bena podjetja, ki so po večletnih 
izkušnjah v gradnji hidroener
getskih objektov že dosegla ev
ropsko raven specializacije. Ra
čunajo, da bo večji del opreme za 
hidroelektrarno na naši strani iz
delala naša strojna industrija. 
Turbine, ki bodo vgrajene v ta

hidroenergetski sistem, bodo po 
svojem namenu in po svojih di
menzijah med največjimi na sve
tu.

Djerdap

NEPREKINJEN PROMET 
PO DONAVI

Nova hidroelektrarna bo nepo
sredno povezana s plovnim siste
mom na tem delu Donave. Ker 
bodo gladino Donave znatno 
dvignili, bo plovna sposobnost re
ke skozi Djerdapsko ožino moč
no povečana. Predvideni sta dve 
plovni poti — po, ena na vsaki stra
ni jezu ob samih hidroelektrarnah. 
Po ena izmed teh dveh poti bi 
vodila v eni, druga pa v drugi 
smeri, po posebni plovni poti pa 
bi se plovba odvijala tudi v obeh 
smereh. Širina plovnih kanalov 
bi bila 30 m dolžina pa okoli 
300 m.

S tem bi bile odstranjene vse 
dosedanje motnje pri plovbi la
dij skozi ta predel Donave. Seda
nja prepustna moč reke v tem 
predelu Djerdapa omogoča samo 
10 milijonov bruto prevoza let
no. Z izgradnjo jezu in dvigom 
vodne gladine pa bi se prepustna 
moč reke povečala štirikratno. 
Hkrati pa bi se štirikratno 
zmanjšali tudi stroški prehoda 
plovnih objektov, ki so bili doslej 
sorazmerno visoki, ker so upo
rabljali strojno vleko v tej ožini. 
To bi med drugim uspelo tudi s 
tem, ker bi se plovba na tej raz
dalji opravljala neprekinjeno, 
vtem ko se sedaj lahko samo po
dnevi. Zato bodo tudi plovne 
družbe sodelovale pri investici
jah.

Ta položaj bo zelo ugodno vpli
val na porast mednarodnega pre
voza po Donavi, kar bo zelo po
membno pri manipuliranju z 
blagom iz velikega števila držav.

Zaradi akumulacijskega jezera

in jezu se bo hitrost teka Dona
ve precej zmanjšala. Projektanti 
menijo, da bo to mogoče občutiti 
na dolžini kakih 150 km, torej še 
iznad Beograda. Širina jezera bo 
glede na višino obal od 1 do 4 km. 
To bo verjetno vplivalo tudi na 
bodoči ribolov na tem področju.

Spremenjena panorama Dona
ve na vsem tem področju bo 
hkrati z obema hidroelektrarna
ma tudi turistično zelo privlačna. 
Pri izdelovanju načrtov niso 
namreč pozabili upoštevati tudi 
turističnih posebnosti. Med dru
gim predvidevajo tudi obnovo in 
ohranitev zgodovinskih spomeni
kov, ki jih je na tem področju 
vse polno.«

Takšne so informacije beo
grajskega dnevnika po nedav
nih razgovorih vladnih de
legacij Jugoslavije in Romunije 
v zvezi z Djerdapom. Razume se, 
da je vzbudil našo pozornost zla
sti podatek, da bodo glavna dela 
na naši strani tega gigantskega 
objekta opravila naša podjetja 
gradbene in strojne industrije. 
Pisec je med drugim tudi zapi
sal: »Računajo, da bo večji del 
opreme za hidroelektrarno na 
naši strani izdelala naša strojna 
industrija.« Ta podatek je seveda 
vzbudil vso našo pozornost; zato- 
smo ga tudi podčrtali.

Kot edina jugoslovanska tovar
na vodnih turbin in hidromehan
ske opreme, ki smo se v povojni 
dobi močno uveljavili s to svojo 
proizvodnjo tudi na mednarod
nem trgu, in to ob najhujši med
narodni konkurenci, imamo za to 
dovolj razlogov. Dejstvo je nam
reč, da se o hidroenergetskih na- 

(Nadaljevanje na 8. str.)

več kot zaslužimo
delovni čas? Vsi se bomo spom
nili, da smo se že večkrat pogo
varjali o diagramih porabe ener
gije, ki nam včasih dajejo kaj ču
dno podobo. Neizprosno nam ka
žejo, da zjutraj nismo nič kaj 
preveč razpoloženi za delo, da 
pričnemo vključevati stroje šele 
proti sedmi uri, za kar najdemo 
kopico raznih pojasnil in opravi
čil. Kaj žalostno je tudi v času 
pred malico in po njej in proti 
drugi uri, ko se namjnudi domov. 
In pred prazniki in po njih? Le 
preradi praznike »nategujemo«, 
če se le kako da. Nismo vsi enaki, 
nekateri so bolj pridni, drugi 
manj. Če že tu grešimo, si seveda 
poizkušajmo pomagati kje drug

je. Vsak bi rad čim več in čim 
laže zaslužil. Kar spomnimo se, 
kako si skušamo pomagati! Dela
mo nadure, ki včasih res niso 
preveč potrebne, se prepiramo 
zaradi norm, ki se nam zde vedno 
previsoke, itd. Načinov je še več 
in smo presneto iznajdljivi, da 
»pogruntamo« še kakega novega. 
Le na to mislimo najbrž premalo, 
da bi zares gruntali in pogruntali, 
kako bi več naredili v istem času.

Z BODEČO ŽICO OGRAJENI 
SKLADI

Skladi za osebne dohodke so 
ograjeni z bodečo žico. Tega ni
koli ne smemo pozabiti. Dobili jih 
bomo po kilogramu oddanih iz
delkov. Če bomo za izdelavo ki
lograma izdelka porabili preveč 
ur, bodisi zaradi tega, ker norme 
niso bile realne in so bili zaradi 
tega tudi presegi nerealni, ali pa 
smo delali preveč nadur, bo treba 
seveda tudi dodeljeni plačni sklad

razdeliti na te ure, ki smo jih po
rabili za izdelavo. Če bo ur več, 
bo osebni dohodek na uro manjši, 
če jih bo pa manj, bo seveda več
ji. Če so torej norme realne, bo

mo ob prekoračitvi stvarno ustva
rili tudi večjo proizvodnjo, več 
kilogramov izdelkov in bomo lah
ko dobili zares zaslužene osebne 
dohodke.

Kaj pa če norme niso realne? 
Potem seveda na prekoračevanje 
nerealnih norm ne bo osebnega 
dohodka, ker ne bo realno ustvar
jene proizvodnje' in tako seveda 
tudi ne sredstev za osebne do
hodke. Normsko politiko imajo v 
svojih rokah proizvodne enote, 
zato bodo morale tudi same gle
dati, da bo realna. Nihče ne bo 
kriv, če jim bo ob nerealni norm- 
ski politiki zmanjkalo sredstev za 
osebne dohodke ali če jim bo 
zmanjkalo ob preveč širokogrudni 
politiki nadur. Realno prekorače
vanje norm vsekakor pomeni več
jo produktivnost, več sredstev za 
podjetje in za delavce. Presega
nje nerealnih norm pa seveda ni 
zviševanje produktivnosti in tudi 
ne da več sredstev za osebne do
hodke. Kaj iz tega sledi, menda 
res ni potrebno razlagati, saj je 
čisto preprosto. Se enkrat pa je 
potrebno poudariti: SKLADI ZA 
OSEBNE DOHODKE SO OME
JENI. PAZIMO TOREJ, KAKO 
JIH BOMO TROSILI!

Poglejmo, kaj bi se zgodilo, če 
bi bile, recimo, v neki proizvodni 
enoti nekatere norme realne, dru
ge ne, sklad osebnih dohodkov pa 
bi bil omejen.

Če smo razumeli, kar je bilo 
doslej napisanega, nam bo to ja
sno. Tisti, ki je prekoračil nere
alno normo, sicer ne bo dobil to

liko, kolikor jo je vsaj na papirju 
prekoračil, vendar pa bo nekaj 
od te prekoračitve le dobil. Kaj 
pa tisti, ki je prekoračil realno 
normo, ali pa jo komaj še doseže? 
Tudi ta bo dobil manj, ker se po 
našem sistemu, če zmanjka sred
stev za osebne dohodke (in ob ne
realnem prekoračevanju norm jih, 
kot smo videli, mora zmanjkati), 
ZMANJŠAJO OSEBNI DOHOD
KI VSEH DELAVCEV V POSA
MEZNI EKONOMSKI ENOTI V 
ENAKEM ODSTOTKU. TA BO 
TOREJ DOBIL VEČ, KAKOR MU 
GRE, ONI PA MANJ.

VSAKA EE BO TRPELA SAMA
Ali je to pravično in sociali

stično? Vsekakor ne! Zato se bo 
treba tega problema v interesu 
vsega kolektiva pogumno in čim- 
prej lotiti. Kdor se ga ne bo lotil, 
bo trpel posledice sam. Zavedaj

mo se, da s 1. aprilom preidemo 
na obračun po ekonomskih eno
tah in da bo tedaj znana tudi že 
višina skladov za osebne dohod
ke po posameznih ekonomskih 
enotah in sektorjih. To pomeni, 
da bo zaradi posledic bolj ali manj 
realne normske politike trpela 
vsaka organizacijska enota kar 
sama. Do sedaj ni bilo tako. 
Osebni dohodki so se izplačevali 
po tem, koliko so bili doseženi na 
papirju, ne upoštevajoč stvarne 
rezultate proizvodnje vsakega po
sameznika. To je šlo seveda na 
škodo skladov podjetja. Če so bili 
namreč izplačani nezasluženi 
osebni dohodki, je bilo manj 
skladov, ker višina osebnih do
hodkov ni bila omejena.

Dva načina, kako dvigniti pro
duktivnost dela, že imamo. Bolje 
izkoristiti čas in uvesti realnejšo

normsko politiko. Teh načinov je 
seveda še več. Kaj pa organizacija 
proizvodnje? Ali često ne delamo 
narobe in preveč prav zaradi še
pave organizacije dela? Tudi bolj
ša organizacija dela nam da bolj
šo produktivnost, ker nam ostane 
več časa za stvarno delo. Pa tudi 
o tem smo že govorili in danes ne 
bi nič več dodajali. In strokovna 
izobrazba? Jasno je, da bomo de
lali bolje in hitreje, če se bomo 
strokovno izpopolnjevali, če bo
mo dobro poznali svoje delo in 
delovno mesto. Tu je še posebno 
važna skrb, kako naše nove sode
lavce čimprej vključiti v naš pro
izvodni proces, kako jih čim bo
lje priučiti delu, da bodo dali 
čimveč od sebe. O vsem tem bo 
treba razmisliti in nekaj ukreniti.

ODLOČIMO SE ZA KOM
PROMIS

Za konec pa še tale poudarek: 
Vsota za osebne dohodke je po 
posameznih organizacijskih eno
tah omejena glede na planirano 
proizvodnjo. Kolikor bo proizvod
nje, toliko bo osebnih dohodkov 
in nič več. Čim večja bo proiz
vodnja, tem več bo tudi osebnih 
dohodkov. VPRAŠANJE JE LE, 
KAKO BOMO TO VEČJO VSO
TO PORAZDELILI.

Na dva načina. Ali tako, da za 
večjo planirano proizvodnjo do
bimo za enak odstotek, za kolikor 
se poveča proizvodnja v primer
javi s prejšnjim letom, novih de
lavcev, pri čemer ostane produk
tivnost — in s tem seveda osebni 
dohodki — na ravni prejšnjega 
leta, ali pa, da te osebne dohodke 
porazdelimo med isto število za
poslenih kot v prejšnjem letu, a 
morajo seveda ti ustvariti v pri
merjavi s prejšnjim letom več 
proizvodnje na enega delavca.

Po prvi varianti najbrž ne bo
mo šli, ker bomo tako sami sebi 
vzeli možnost večjega zaslužka. 
Vendar pa najbrž tudi druga va
rianta ne bo v celoti izvedljiva. 
Težko si je namreč zamišljati, da 
bi približno 35 °/o povečano pro
izvodnjo mogli ustvariti z istim 
številom delavcev kot v lanskem 
letu. ODLOČITI SE BO TOREJ 
TREBA ZA KOMPROMIS. NE

KAJ NOVIH SODELAVCEV BO 
NAJBRŽ TREBA NAMESTITI, 
VENDAR NE ZA 35 °/o VEČ, KO
LIKOR JE PLANIRANO POVE
ČANJE PROIZVODNJE. OSTA
LO BOMO USTVARILI SAMI. 
Koliko novih sodelavcev bomo ra
bili, je stvar tehtnega premisleka 
in računice vsake proizvodne eno
te in sektorja posebej. Ti dve oz. 
tri alternative je vsekakor po
trebno postaviti pred kolektiv, ki 
naj se potem odloči. Kako se bo 
odločil, najbrž ni težko uganiti. 
Ob taki ali drugačni odločitvi pa 
mora biti kolektivu popolnoma 
jasno, kakšne bodo posledice. Če 
bo kak kolektiv imel prevelike 
oči, se mu lahko zgodi, da ne bo 
dosegel plana in bodo potem se
veda njegovi osebni dohodki tudi 
temu primerni. Odločiti se je torej 
treba res po pameti, ne da bi pri 
tem precenjevali ali podcenjevali 
svoje moči.

Zakaj vsi naši organi toliko po
udarjajo, da morajo osebni do
hodki in produktivnost rasti 
vzporedno in zakaj tudi naš pra
vilnik o osebnih dohodkih polaga 
tolikšno važnost na produktiv
nost?

če so osebni dohodki večji, ka
kor bi smeli biti glede na dose
ženo produktivnost, je izdelkov 
manj kakor denarja, ki smo ga 
dobili v obliki osebnih dohodkov. 
Osebnih dohodkov smo dobili več,

kakor smo proizvedli blaga. Po
sledica je jasna: cene se dvignejo. 
No, res je, cene se dvigajo tudi iz 
drugih razlogov, vendar je to eden 
izmed glavnih. Če so osebni do
hodki večji, kakor bi lahko bili 
glede na dvig produktivnosti, po
meni, da hočemo pojesti več, ka
kor smo pridelali. To pa res še ni 
uspelo nikomur, pa tudi nam ne 
bo!

Ivan SVOLJŠAK
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Podrti keglji Kovinarsko prvenstvo v veleslalomu
Tudi letos je kegljaški klub or

ganiziral medobratno prvenstvo 
Litostroja. Tekmovalo je šestnajst 
moštev, kar je več kot zadovolji
vo in kaže, da je kegljanje med 
našimi ljudmi izredno priljubljen 
šport.

Pri organiziranju tega tekmo
vanja ne smemo mimo nekaterih 
pomembnih dejstev, ki dajejo 
medobratnemu prvenstvu svoj 
pečat. Sindikalne podružnice so 
v tem pogledu močno razgibale 
članstvo, organizacijo tekmova
nja pa so zelo solidno vodili Le- 
mič, Potočnik in Urbas, člani od
bora kegljaškega kluba.

Že v začetku tekmovanja se je 
pokazalo, da bo borbenost moštev 
in posameznikov odločala o uspe
hu nastopajočih. Nekatera mo
štva so se dobro pripravila in tu
di skrbno izbrala tekmovalce.

»Ali bo pločevinama uspela tu
di letos odbiti napade moštev, ki 
stegujejo roke po častnem naslo
vu?« Ta uganka je sprožila šte
vilna ugibanja in napovedi. Ko 
pa so stekle prve krogle, je pred
tekmovalna nervoza dosegla vi
šek. Na kegljišču Ilirije je bilo 
med tekmovanjem zelo živahno. 
In kako tudi ne? Saj so se ekipe 
znašle v križnem ognju opazoval
cev, navijačev, »planerjev« ter 
upajočih. In vendar ni šlo brez 
presenečenja. Zmagalo je prvo 
moštvo hidravličnih strojev kar 
za 6 točk pred kegljači modelne 
mizame. Moštvo modelne mizar- 
ne je bilo najbolj prijetno prese
nečenje tekmovanja. Kegljači — 
modelarji pod vodstvom neutrud
nega tovariša Urbasa so pokazali 
velik napredek od lanskega leta 
in so bili najbolj disciplinirana 
ekipa celotnega tekmovanja. Dol
goletni moštveni prvak Litostroja 
— ekipa pločevinarne — pa je to
krat zasedla samo četrto mesto. 
Tudi brez protestov in posegov 
tekmovalne komisije ni šlo. V 
težnji za čim boljši plasman je 
moštvo livarne jeklene litine 
igralo s tujim igralcem, nečla
nom podjetja. Tekma je bila raz
veljavljena, moštvo pa je zdrs
nilo s petega mesta po prvem

ŽELIMO SODELOVANJA
Z MLADINO LITOSTROJA
V začetku marca so nas obiska

li mladinci in člani KMP podjetja 
Bratstvo iz Novega Travnika. 
Ogledali so si tovarno in se po
sebej zanimali za delo v mladin
skem aktivu in KMP.

Med razgovorom so izrazili že
ljo po tesnejšem sodelovanju 
z mladino Litostroja, a posebno 
s KMP.

nastopu na zadnje mesto v konč
ni oceni.

Rezultati:
1. hidravlični stroji I 425 točk,

2. modelna mizama I 419 točk,
3. Diesel transport 370 in 4. plo
čevinama 367 točk.

Zmagovalno moštvo je prejelo 
v dar prehodni pokal, vsa moštva 
do šestega mesta pa spominske 
diplome. ef

Prav gotovo nikomur tistih, ki 
so se preteklo leto udeleževali iz
letov Planinskega društva Lito
stroj, ni bilo žal, da se je odločil 
za to obliko rekreacije. Najraz
ličnejših doživetij in vtisov polni 
so se vračali nazaj izletniki, če
prav jim vreme ni bilo zmeraj 
najbolj naklonjeno: temu je osta
la v spominu pisana preproga 
planinskega cvetja ,onemu bolj 
modrina neba pa skale in ostri 
zrak, a tretji se morda še danes 
nasmehne ob spominu na veselo 
druščino, pesmi in okrogle šale, 
ki so dajale izletu »štimungo«.

Tudi letos bodo planinski vodi
či zbirali na dobro pripravljenih 
izletih vse, ki so radi veseli in 
žele mimogrede obiskati še ta ali 
oni kraj, kamor bi jih sicer v 
življenju redko zaneslo.

Poleg nekako obveznih vsako
letnih obiskov Golice v cvetju, 
narcisnih travnikov, Triglava v 
poletni vročini in Mangarta v 
pisanih barvah blage jeseni, so 
letos na programu dolenjska 
Mirna gora, štajerski Šmohor, no
tranjski Snežnik, nekaj izletov v 
Kamniške planine, na Gorenj
skem pa v Krmo in na Velo po
lje ter še kam. Najzanimivejša 
bosta gotovo dva izleta pod na
zivom »S planinci na pot — ne
znano kam«. Enega njih bo pri
pravil predsednik društva tov. 
Smerajc, drugega pa bo vodil 
podpredsednik tovariš Vogelnik.

Pri vsem tem planinci niso po
zabili na mladino, saj so v pro
gramu štirje izleti izključno za 
mlade člane društva, ki so letos 
zbrani v posebni mladinski sek
ciji.

Tudi zveza s planinci sosednih 
republik je že vzpostavljena in je 
društvo v dogovoru za izmenja
vo izletniških skupin s sarajev
skim planinskim društvom 
»Energoinvest« in zagrebškim 
»Runolistom«.

Dne 13. III. je bilo v Planici že 
četrtič kovinarsko prvenstvo v 
veleslalomu. Tekme so bile orga
nizirane žal v slabih vremenskih 
pogojih, zato v drugem delu tek
movanja rezultati niso bili taki, 
kakršni bi lahko sicer bili. Li
tostroj je zmagal trikrat. Lani je 
prvič osvojilo pokal podjetje Ga- 
Ijevica, ki je bila kot zmagovalec 
letos tudi prireditelj. Prireditelj

ni imel kadra za tehnično izved
bo, zato je zaprosil za pomoč ko
misijo za smučanje pri okrajni 
zvezi za telesno vzgojo.

Naša ekipa je nastopila pomla
jena z mladinci, vendar si niso 
osvojili vidnejših mest. Razvese
ljivo je že dejstvo, da smo vklju
čili v svoje vrste mladino, ki nas 
bo, upamo, v prihodnjih letih čast
no zastopala v zimskem športu.

S planinci na izlet
Na izlete se bomo vozili zdaj z 

z vlakom, pa z avtobusom, za 
spremmebo bomo šli pa tudi peš. 
Vse boste zvedeli pravočasno — 
prisluhnite le tovarniškemu mi
krofonu, mimogrede pokukajte v 
propagandno okence PD pri glav
nem izhodu in tudi na oglasno 
desko v svoji EE včasih poglejte.

Seveda ne bi bilo prav nič naro
be, če že zdaj poiščete preko po
verjenika zvezo s planinci in si 
oskrbite legitimacijo društva.

Tako ste brez skrbi, da boste 
pravočasno zvedeli za vsak izlet 
in za vse druge društvene novi
ce.

Tudi vnaprejšnje prijave za iz

S šahovskih desk
Sindikalno šahovsko prvenstvo 

ljubljanskega okraja je končano. 
V prvi ligi so zmagali novinarji 
s 35 in pol točke. Zanje so med 
drugimi nastopali znani šahisti: 
Bruno Parma, Jordan Tomšič in 
Zvone Kržišnik. Prva ekipa Lito
stroja je zaostala za novinarji za 
10 točk in zasedla peto mesto med 
desetimi sodelujočimi. Zaostala je 
v glavnem zaradi slabše sestave v 
prvih kolih, ker so bili najboljši 
igralci odsotni zaradi bolezni, te
renskega dela in zaradi vojaščine 
(Zdravko Vošpernik). Kljub temu 
pa smo lahko s petim mestom 
zadovoljni, saj je bila letošnja 
zasedba zelo močna.

Vso pohvalo pa zasluži naša 
druga ekipa, ki je zasedla drugo 
mesto. Le s tremi točkami je za
ostala za Iskro, ki si je priborila 
39 točk. Z osvojenim drugim me
stom si je naša druga ekipa pri
borila vstop v £;rvo ligo, tako da 
bomo v prihodnji sezoni tekmo
vali z dvema ekipama v prvi ligi. 
Za drugo ekipo so si največ točk 
priborili: Andrej Ultroša, Srečko 
Bogunovič, Ivan Škrlin, Branko 
Verč, Poje, Kljun itd.

Sindikalno prvenstvo se je kon
čalo z lepim zaključkom v šahov
skem domu. Ob tej priložnosti so 
bile podeljene nagrade, diplome 
in izročen je bil prehodni pokal, 
katerega si je naša prva ekipa

priborila v letu 1961, letošnjemu 
zmagovalcu. Naša druga ekipa je 
prejela za nagrado dve šahovski 
garnituri.

Dne 14. marca sta se v prija
teljskem dvoboju srečala stara 
rivala iz oskrbovalnih obratov: 
strojni ključavničarji in elektri
čarji. S preveliko razliko v toč
kah so zmagali električarji z re
zultatom 10,5 proti 1,5. Seveda se 
sedaj poraženi izgovarjajo, da so 
jim manjkali najboljši igralci.

Tovariši metalurgi in drugi — 
prebudite se in se maščujte ša
hovskim jezičnežem!

—o—

Naši šahisti so v nedeljo — 18. 
marca — obiskali Borovnico na 
povabilo tamkajšnjega šahov
skega kluba. Za uvod v tekmo
vanje je Zdravko Vošpernik od
igral simultanko proti 20 pionir
jem in mladincem. Rezultat je bil 
19 proti 1 v korist Vošpemika. 
Vso pohvalo zasluži sinček naše
ga tovariša Jeretina, ki je v tej 
simultanki edini premagal tova
riša Vošpernika. Tonček Jeretina 
mlajši, samo korajžno naprej in 
šahovske zmage te bodo sprem
ljale! Kot članu našega kluba ti 
pa čestitamo k zmagi in ti že
limo še mnogo uspeha!

V medsebojnem dvoboju na de
setih deskah je zmagal Litostroj z

rezultatom 7:3. Za zaključek je 
bil odigran še brzopotezni turnir 
posameznikov, na katerem so so
delovali člani obeh ekip. Zmago
valec tega turnirja je bil Zdrav
ko Vošpernik. Sodelovalo je tri
deset igralcev. Tovarišem iz Bo
rovnice se zahvaljujemo za lep 
sprejem, dobro organizacijo ter 
gostoljubnost. Anton Suwa

ŠOLA ZA ŽIVLJENJE 
V LITOSTROJU

Komisija za idejno-vzgojno de
lo pri TK LMS Litostroj je pri
pravila program »Sole za življe
nje«. Med mladino je za predava
nja izredno zanimanje. Predavali 
bodo predavatelji Delavske uni
verze Ljubljana-Šiška in člani 
delovnega kolektiva.

Finančna sredstva je preskr
bela komisija za idejnovzgojno 
delo pri TK LMS.

SEMINAR ZA MLADE 
AKTIVISTE

Konec marca se je začel se
minar za idejno-politično vzgojo 
mladih aktivistov, katerega so se 
udeležili po trije člani mladinskih 
sekretariatov. Trajal bo do konca 
aprila, dvakrat tedensko. Na
men seminarja je usposobiti mla
dince za voditelje v mladinskem 
aktivu.

lete po objavljenem programu 
(zlasti za avtobusne, kjer bo ude
ležba omejena), bodo sprejemali. 
Planinci radi Predlagajo prime
ren kraj tudi za letne izlete sin
dikalnih podružnic in dado svo
jega vodiča za izlet Spomnite se 
nanje pri svojih načrtovanjih!

Alpinistični odsek društva je 
razpisal tečaj za vzgojo mladih 
alpinistov. Na idealnih šolskih 
terenih pod Šmarno goro se bodo 
urili tisti, ki so jim bolj pri srcu 
neuhojene planinske poti.

Planinci so veseli ljudje, prav 
nič se ne skrivajo ali zapirajo v 
cehovstvo. Čim več ljudem bi 
radi pokazali pot v gore in jih 
tako vključili v armado tistih, ki 
si nabirajo moči za težki delovni 
dan v zdravem soncu višin. Pri
družite se jim! ETO

OBČINSKO PRVENSTVO 
V NAMIZNEM TENISU

V domu za telesno kulturo Ili
rija v Zgornji Šiški je bilo 
7. marca občinsko prvenstvo mla
dincev v namiznem tenisu. Skup
no je sodelovalo 13 mladinskih 
moštev. Največ uspeha so imeli 
mladinci Litostroja I, ki so pre
magali vse svoje nasprotnike in 
zasluženo osvojili prvo mesto. Re
zultati: Litostroj I : Litostroj II: 
5:2, Litostroj : IKŠ, 5:0, Litostroj 
II : PAP, 5:3,- Litostroj. : ZZGV, 
5:0. Za mladinsko moštvo Lito
stroja so nastopili: Stanko, Duj- 
monič, Sever, Luknar, Žmavc in

Dolžina tekmovalne proge je 
bila 800 m, višinska razlika 120 
metrov. Prijavljenih tekmovalcev 
je bilo 94, startalo pa jih je 83 iz 
13 podjetij. Litostroj je prijavil 
20 tekmovalcev, od tega jih je 
startalo 14. Glavni rezultati:

Edvard Harb, 50,3 — 18, Miro 
Vrhovec 50,8 — 21 in Tone Er
man 28. mesto.

Nadalje smo dosegli še 31, 36, 
38, 39, 41, 45, 48, 52, 55 in 6* me
sto od skupno prispelih na cilj 63 
tekmovalcev. Ostali tehnični re
zultati so bili:

Posamezno: 1. Marjan Bajda, 
STT 38,5 — 2. Jože Sore, STT 
38,5 in 3. Vinko Poljanec, ZRMK 
40,7.

Starejši člani nad 35 let: 1. 
Nanda Mrzel, STT 50,4, 2. Miro 
Vrhovec, TZL 50,8 in 3. Jože Ja
nežič, Titan 52,9.

Ekipno s zmagali: 1. STT, Tr
bovlje 2 :05, 2. Inšt. J. Štefan 
2 :09,8 in 3. Titan, Kamnik 
2 :17,2.

Litostroj se je ekipno plasiral 
na 7. mesto s časom 2:37,1 v po
stavi Edvart Harb, Miro Vrhovec, 
Tone Erman in 11. mesto z drugo 
ekipo čas 3 : 36,5 v postavi Lud
vik Šarf, Oton Bolha, Marjan 
Klemen.

Zaključek tekmovanja, objava 
rezultatov, podelitev pokala in 
praktičnih daril je bila pred do
mom v Planici, takoj po tekmo
vanju. Strojne tovarne Trbovlje 
so kot zmagovalec in dobitnik po
kala dolžne prihodnje leto izvesti 
to tradicionalno tekmovanje.

Boris Tertnik

NAČRTI ZA IIE V DJERDAPU"
(Nadaljevanje s 7. strani)

Črtih v Djerdapu že dolgo govori.. 
Litostroj si je zato prizadeval, da, 
bi bil kakor koli vključen v kom
binacije ali upoštevan in je po° 
svoji plati storil vse, da pristojne' 
opozori nase in na svoje sposob
nosti za onremo takšnih objek
tov, kakor tudi na svojo priprav
ljenost za sodelovanje pri opre
mi hidroelektrarne na naši stra
ni.

Tako so se dne 22. aprila lani 
udeležili naši zastopniki sestanka 
pri »Energoprojektu« v Beogra
du, ki je bil sklican prav z 
namenom, da se ugotove sposob
nosti in pripravljenost naše indu- 
dstrije za sodelovanje pri izgrad
nji hidroenergetskega in plovne
ga sistema Donave v Djerdapski 
ožini.

Svojo sposobnost za izdelavo 
strojne opreme smo pismeno do
kumentirali. V sodelovanju z Ra
de Končarjem iz Zagreba in dru
gimi domačimi podjetji bi lahko 
izdelali vse agregate po ustreznih 
konstrukcijskih podatkih in v 
ustreznih r&kih. Turbine bi bile 
naše konstrukcije in bi bile izde
lane v glavnem iz domačega ma
teriala in z domačo delovno silo. 
Razen turbin pa bi lahko nudili 
tudi kompletne tablaste zaporni
ce (vse iz domačega materiala in 
v domači izdelavi), dva žerjava za 
strojnico (pri čemer bi iz uvoza 
prišla v poštev le električna 
oprema, če ne bi ustrezne mogla 
dobaviti naša elektroindustrija), 
portalne žerjave itd.

S temi opozorili na našo spo
sobnost in pripravljenost, da so
delujemo s pri nas izdelano stroj
no opremo pri gradnji hidroener
getskih objektov v Djerdapski 
ožini vsaj na naši strani, smo ho
teli samo dopolniti gornje infor
macije pisca v »Privrednem pre
gledu«, ki nekako nakazujejo 
možnosti sodelovanja naše grad
bene in strojne industrije pri 
opremi hidroelektrarne v Djerda
pu. Seveda je tudi nam jasno, da 
bodo ustrezni sklepi pristojnih 
organov sprejeti šele po zaključ
nem mednarodnem natečaju. 
Takšnega natečaja se bomo vse
kakor udeležili in s svojimi 
konkretnimi ponudbami tudi po 
tej poti dokazali, da smo kot edi
na domača tovarna vodnih tur
bin in v tesni kooperaciji z dru
gimi večjimi podjetji pri nas spo
sobni nuditi vso ustrezno opremo 
za ta hidroenergetski objekt. Za
to pa je seveda povsem razum
ljivo, da nas sedaj, ko stopa ta 
projekt v fazo uresničevanja, živo 
zanima, kdo bo gradil hidroelek
trarno v Djerdapu.



APRILA 1962 »LITOSTROJ« Stran 9

Nadaljnji gospodarski razvoj občine
Dne 6. aprila so na seji obeh občinskih zborov razprav

ljali o družbenem planu in proračunu ObLO Ljubljana- Šiška 
za leto 1962.

Pred tem so o osnutku razprav
ljali volivci na zborih volivcev 
po terenih in v podjetjih in se za
nimali za nadaljnji gospodarski 
razvoj občine. Tudi razprava na 
seji obeh zborov je pokazala, da 
zajema družbeno upravljanje v 
gospodarstvu in komuni vedno 
večji razmah. Razvoj proizvajal
nih sil v letu 1961 je v občini 
ustvaril pogoje še za močnejši po
rast proizvodnje v industriji.

Družbeni plan ObLO Ljublja- 
na-Šiška je razdeljen na dva de
la. Prvi obsega splošni pregled 
gospodarskega razvoja v letu 
1962, drugi pa razvoj po gospo
darskih panogah.

Iz prvega dela je razvidno, da 
si je komuna postavila v letu 
1962 zelo važne naloge. Povečati 
je treba proizvodnjo v vseh pano
gah gospodarstva z boljšim izko
riščanjem proizvajalnih sredstev, 
s smotrnejšim gospodarjenjem s 
poslovnim skladom in z učinkovi
tejšim poslovanjem na domačem 
in tujem trgu. Nadalje bo treba 
uvajati v delovni proces sodob
nejši tehnološki postopek, izbolj
šati organizacijo poslovanja, raz
vijati kooperacijo in dvigati sto
rilnost proizvajalcev, z doseženi
mi uspehi pa vskladiti osebne 
dohodke delovnega človeka.

Skrbeti je treba za izobraževa
nje in tečaje, za uveljavljanje na
čel delavskega samoupravljanja, 
za uvajanje decentralizacije teh

organov v okviru ekonomskih 
enot in za strokovni dvig delav
cev v okviru izobraževalnih cen
trov, šol, predavanj itd.

S sredstvi proračunske potroš
nje je treba smotrno gospodariti, 
posebno pa zagotoviti izdatnejša 
sredstva za šolstvo, zdravstvo in 
socialno skrbstvo.

Preobširno bi bilo, če bi našte
vali podrobneje vsa sredstva, ki 
bodo vložena v letošnje investi
cije. Naj omenimo le najvažnejše. 
Letos bodo pričeli graditi objekte 
v okviru kombinata Iskra, z re
konstrukcijo v podjetju TIKI se 
bo podvojila proizvodnja bojler- 
jev, dograjena bo opekarna IN- 
DOP z letno kapaciteto 12 mili
jonov opečnih enot. Tudi v Lito
stroju bodo izvršene večje rekon
strukcije. Podjetje KOT v Tacnu 
bo preuredilo obrat galvanizacije, 
obrat Telekomunikacij bo pričel 
izdelovati avtomatske gramofone. 
Pivovarna Union bo nadaljevala 
za obnovitvijo podjetja itd.

Tudi investicije v kmetijstvu, 
gozdarstvu, prometu, trgovini in 
gostinstvu bodo precejšnje. V Vo
dicah bodo zgradili hleve za 600 
krav in moderno mlekarno. Pod
jetje Ljubljana-Transport bo na
bavilo razen tovornih avtomobi
lov še 50 avtobusov in 6 avtobus
nih prikolic s 4.380 sedeži, zgra
jen bo hotel, kino in restavracija 
pred zgradbo občine, izvedena bo 
razširitev hotela Bellevue, nada
ljevala se bo izgradnja športnega 
parka itd.

Tudi na področju družbenih 
služb je predvidena precejšnja 
dejavnost pri gradnji novih šol
skih objektov. Letos bo dograjena 
šola v Vodicah in telovadnica pri

PRIŠLI
Alojz Mrak, Vinko Udovič, Marjeta 

Leitinger, Jože Bajec, Rudolf Houdi, 
Stane Starman, Pavle Avguštin, Juli
jana Kavner, Alojz Dornik, Jurij 
Petkovšek, Ivan Papež, Ciril Zaletelj, 
Natalija Košoček, Djudja Poje, Alojz 
Kumelj, Alfonz Dolinar, Janez Groz
nik, Dušan Bedene, Aleksander Pa
vlin, Franc Frelih, Otman Habbe, 
Adolf Mihelič, Ana Kerne, Bojan 
Kern, Anton Grmek, Stjepan Novak, 
Filip Košmrl, Gvido Colja, Inž. Franc 
Bahar, Ivan Dekan j, Janez Bobnar, 
Stane Kavčič, Sait Topljana, Isa Top- 
Ijana, Milan Jernej, Andrija Tadič, 
Relja Nedeljkovič, Stjepan Kaplič, 
Anton Kaker, Fran Novak, Alojz Spe- 
gu, Bertold Hartman, Angela Fuss, 
Zofija Guček, Ana Miklavčič, Marijan 
Lazarevič, Jusuf Omerovič, Franc 
Garvas, Karl Pišljar, Dragica Kranjc, 
Vinko Kavčič, Stanislav Kaker, Silva 
Zugič, Mihael Kostner, Ivan Bišof, 
Martina Pavlin, Rajko Sabac, Anton 
Kosi, Josip Pospiš, Janez Vršič, Ruža 
Čavič, J ulij us Sinček, Viljem Lavrič, 
Hinko Krajačič, Zvonimir Slana, Ni
la Miličevič, Rifat Bača, Franc Petek, 
Karel Klembas, Stjepan Strah, Zbura 
Ibrahimpasič, Sefer Fači, Jože Dob
nikar, Marjan Fajt, Vincenc Bogataj, 
Lucija Likar.

ODŠLI
Ernest Božič. Alojz Oblak, Franc 

Hajdinjak, Alojz Filip, Anton Mer
mal, Stanislav Jesenovec,, Jože Sadar, 
Dane Jugovič, Robert Staudaher, Mar
tin Žlogar, Pavel Kolar, Karel Fer- 
čak, Ludvik Papež, Alojz Vovko, Lud
vik Struna, Boris Videtič, Cvetka Ba
juk, Ivanka Kregar, Stanislav Božič
nik, Jože Potočnik, Stanislav Šinko
vec, Jože Peterle, Stanko Zemljarič, 
Milan Cimbulek, Ivica Brajak, Jože 
Gluhodedov, dr. Vladimir Sojer, Mar
jan Rot, Franc Ogorevc, Franc Bajc, 
Zvonko Bizovičar, Alojz Volovlek, Mi
hael Grah, Viljem Matevžič, Ciril 
Repnik, Karel Zaletel, Anton Pod
križnik, Anton Gomiršek, Jože Bale, 
Jože Klobasa, Anton Čučnik, Anton 
Jevnikar, Tomo Djurašin, Vincenc 
Buh, Andrej Tiršek, Martin Žuran, 
Cveto Klemenčič, Janez Podobnik, 
Anton Grandovec, Alfred Svenšek, 
Nikolaj Miketič, Anica Smrdelj, Ma
tija Vadnjal, Djordje Vukovič, Her
man Korent, Josip Mučič, Henrik Ba
šič, Albert Šušteršič, Franc Mihelič, 
Franc Šterban, Alojz Boldin, Jože 
Urh, Franc Golob, Franc Lebar, Ivan 
Petrič, Janez Kropivšek, Anton Ho
čevar, Anton Mrvar, Martin Valte, 
Karel Pišek, Jože Bitenc, Janez Kre
gar, Ludvik Janežič, Albert Tomše, 
Alojz Korelc, Mirko Patty, Rafael Mo
horič, Bertold Hartman, Ivan šerek, 
Franc Rak, Brane Topič, Franc Ber
toncelj, Andrej Stržinar, Bojan Veli- 
mirovič, Stane Jesenovec, Miro Sera- 
žin, Božidar Klemenčič, Vojislav Ma
lič, Ljudmila Kur, Ciril Muhič, Ruža 
Čavič, Mirjana Jesenčck, Jože Kuhar, 
Anton Pečjak, Anton Gognavec.

Antonija Hrovatič, Alojz Perko, 
Franc Pugelj, Jože Flršt.

ZAHVALA
Podpisani Janez RADALIC se za

hvaljujem Sindikalni podružnici Li
tostroj za denarno pomoč, ki mi jo je 
nudila med mojo boleznijo. Za pomoč 
sem vam zelo hvaležen in si želim, 
da bi bil čimprej zdrav.

Janez RADALIC

ZAHVALA
Franc BRENČIČ se zahvaljujem sin

dikalni podružnici livarne jeklene li
tine za pomoč, ki sem jo prejel ob 
bratovi smrti.

ZAHVALA
Vsem, ki so ob smrti moje mame 

z menoj sočustvovali, mi izrekli so
žalje in darovali cvetje, se iskreno 
zahvaljujem.

Inž. Peter VOGRIČ

POROKE
Dne 3. marca se je poročil Janez 

GRINC iz pločevinarne, dne 7. marca 
Franc KOCJANČIČ iz računovodstva 
z Ingeborg JERŠINOVO iz statistične 
službe, 17. marca pa Zvonko ŠAVOR, 
zaposlen v režijski mizami.

Novoporočenim izrekamo iskrene 
čestitke in jim želimo na novi živ
ljenjski poti mnogo sreče!

ROJSTVA
Dne 20. februarja je rodila Pavla 

AVBELJ — dečka, 27. februarja Jo
žefa KAMIN — dečka, 25. februarja 
Milka TAVČAR — deklico in istega 
dne Zalka HRIBOVŠEK — dečka.

Srečnim mamicam iskreno česti
tamo!

OJ TA VOJAŠKI BOBEN...
Iz Pančeva nam je pisal vojak 

Zdravko HRIBERNIK. Objavlja
mo izvleček njegovega pisma. 
»Redno prejemam naš tovarniški 
časopis, za kar se vam najlepše 
zahvaljujem. Preberem ga od pr
ve do zadnje strani, saj je to mo
ja najtrdnejša in najizvirnejša 
vez s tovarno. Tako sem na teko
čem z vsemi važnimi dogodki, ki 
se pripetijo v tovarni. Vsebina 
časopisa zanima tudi ostale v mo
ji enoti in časopis potuje iz roke 
v roko. Zelo pogosto moram po
samezne članke tolmačiti tovari
šem iz drugih republik, ki se za
nimajo za našo tovarno.«

Pozdravljam celotni kolektiv 
tovarne. Tovariša Grosmana in

šoli Hinka Smrekarja. Pričeli bo
do graditi novo šolo na Jami in 
izvršene bodo razne preureditve 
na šoli v Spodnji Šiški in v Šent
vidu.

Za še uspešnejšo športno de
javnost bodo nadaljevali z iz
gradnjo stadiona društva Ilirija, 
nadaljevali bodo z gradnjo smu
ške skakalnice na Galetovem, 
smuške skakalnice z umetno maso 
v Mostecu in smuške skakalnice 
v Guncljah.

Za zdrav razvoj mladine bo or
ganizirano tudi letos letovanje v 
zelo širokem obsegu in to na Pa
gu, v Poreču in Srednji Dobravi. 
Na Pagu in v Poreču si bo obči
na uredila lastna počitniška do
mova in sicer na Pagu s 109 le
žišči in v Poreču s 180 ležišči.

S-e Novo kino dvorano poleg občinskega poslopja že gradijo

Reporter v šišenskih trgovinah
Občina Šiška je zaradi svojega 

razvoja, napredka in vneme pri 
graditvi stanovanj postala za 
Ljubljano že pravi pojem. Toda 
z graditvijo novih blokov potroš
niška mreža težko dohaja vse po
trebe in zahteve potrošnikov. Ka
ko je s to stvarjo? Kaj mislijo o 
tem potrošniki, poslovodje trgo
vin in načelnik gospodarskega 
sveta občine Šiška?

Da bi dobil jasnejšo podobo o 
tej stvari, sem si sam ogledal po
ložaj trgovinske mreže v naši ko
muni. Stopil sem v mali bife na 
Djakovičevi cesti. Polno gostov.

»Vsak dan postrežemo številne 
goste,« se je pohvalno izrazil Sa
vo Ristič, ki dela v bifeju šele 
nekaj dni. Lokal je dobro zalo
žen s pijačo in jedili, ljudje so 
nanj navajeni. Z lokalom in po
strežbo so zadovoljni tudi gostje.

vse člane zunanje montaže. Lep 
pozdrav vsem — Zdravko HRI
BERNIK.

Iz Sarajeva je pisal Janez KROPIV
ŠEK. Takole piše: »Doslej sem bil 
bralec vašega časopisa. Sedaj me je 
vojaška suknja potegnila v Sarajevo; 
zato vas prosim, če bi mi ga pošiljali 
v vojsko. Prosim vas, da se tudi s pi
smom kaj oglasite, da bom vedel, kaj 
se pri vas dogaja.«

Za ugoditev moje želje se vam že 
vnaprej zahvaljujem.

Iz Petrovca na Mlavi v Srbiji nam 
je pisal Martin ŽURAN. Želi, da bi 
mu pošiljali naš list. Pozdravlja ce
lotni kolektiv, predvsem pa delavce 
iz talilnice jekla.

Iz Pule se je oglasil Dušan LINDIČ. 
Prav lepo pozdravlja kolektiv iz plo
čevinarne in mu želi mnogo uspehov 
pri nadaljnjem delu.

LASKAVE POHVALE 
O PETRU KOCJANČIČU

Mednarodni salon fotografije je 
meseca marca priredil retrospek
tivno razstavo Litostrojčana Pe
tra Kocjančiča. V prospektu, ki 
so ga izdelali ob tej priložnosti, 
pišejo o uspešni poti tovariša Ko
cjančiča in naglašajo, da je moj
ster kompozicije in da je umetni
ška fotografija v Sloveniji ozko 
vezana na njegovo ime. Brez nje
govega vpliva ne bi bilo takih 
uspehov v slovenski fotografiji, 
ki ji je vtisnil neizbrisni pečat.

Doslej je Peter Kocjančič pre
jel ha raznih mednarodnih in do
mačih razstavah že več kot 80 
medalj, plaket in priznanj. Kljub 
sivim lasem še vedno s polno živ
ljenjsko energijo ustvarja in mu 
ni žal noči, ki jih žrtvuje za sno
vanje novih umetnin.

POPRAVEK: V prejšnji številki na
šega lista sta se nam vrinili dve ne
ljubi napaki. Na "prvi strani se pod
pis k sliki glasi namesto: Odprema 
vrtljivega bobna za cementarno — 
odprema bobna za železarski Adam- 
sonov Aliance 500-tonski žerjav. Na 
5. strani se pa v članku — Delavec 
in knjiga — pravilno glasi namesto: 
Božidar Zorko, Božidar Borko.

REPORTER: MILAN ŠTANTE 
FOTOREPORTER: 
BETKA TOMŠIČ

Prav tako jim je všeč uslužbenec; 
čeprav so bili prej zelo navajeni 
na priljubljeno Marijo, ki dela 
sedaj menda v bifeju litostrojske 
restavracije. Pravijo, da bodo bife 
na Djakovičevi cesti ukinili. To 
bi bilo škoda, preveč so nanj že 
navajeni. Toda to je stvar Lito
stroja in rentabilnosti, vendar pa 
so tu še zbori volivcev. Ali ni
majo tudi ti nekaj besede? Bife 
je potreben, saj daleč naokoli ni 
primernejšega lokala. Tudi z uki
nitvijo gostiln Triglav in Na vasi 
je nastala v gostinstvu vrzel. Ra
zen tega je v občini prav ta uki
nitev dveh gostiln povzročila za
prtje kegljišča in balinišča.

Vstopil sem v znano trgovino 
Pri livarju. Tovarišica Medved- 
škova, ki je v njej že pet let na
mestnik poslovodje, je hitela pri
povedovat, da je trgovina že pre
majhna za naraščajoče potrebe. 
Pravkar so zgradili v bližini ne
kaj novih stanovanjskih blokov 
in še drugi so v izgradnji. Trgo
vina pa je premajhna za vse po
trebe. Zato tudi ne morejo nuditi 
večjega asortimana. Ni prostora! 
Z non-stopom se je promet sko
raj podvojil. Hišni svet poslopja, 
v katerem je trgovina, pa jim je 
odvzel še skladišče in ga upora
bil za pralnico.

V naslednji trgovini s sadjem 
in zelenjavo sem naletel na po
doben problem — pomanjkanje 
prostorov. Stranke so se pohval
no izrazile o postrežbi. Trdile so 
le, da so cene previsoke in da 
je letos vse leto primanjkovalo 
zelenjave.

temu, ali morda prav zato, ker 
je stavba še nova. Poslovalnica 
ima štiri oddelke. Kljub dovolj 
velikim prostorom pa jim še ve
dno primanjkuje prostora za ga
lanterijsko blago, po katerem je 
veliko povpraševanje.

Uvedli so prodajo pakiranega 
blaga v vrečkah, kar bolj ustreza 
higienskim predpisom. Seveda je 
prodano blago zaradi tega za štiri 
dinarje dražje. Prodajalka Mira 
Hlebec pa pravi, da kljub tej 
»podražitvi« ljudje raje kupujejo 
blago v polivinilastih vrečkah.

Tovarišica Žinkovičeva, proda
jalka v trgovini, me je najprej 
okregala. Pred nekaj meseci smo 
v našem listu objavili namreč 
članek o cenah v tej trgovini. 
»Prav bi bilo, da bi najprej nas 
vprašali glede cen, preden kaj 
objavite,« je rekla. »V zadnji šte
vilki lanskoletnega Litostroja ste 
nas po krivici obdolžili, da navi
jamo cene.« Nato je razložila, ka
ko je bilo s cenami konserv. Te 
imajo stalno ceno 205 dinarjev, 
le kadar so že določeno dobo na 
zalogi in se ne prodajo, so pa še 
rabne, se cena zniža na 160 din.

Obiskal sem tudi pekarno, v 
kateri je že 19 let zaposlena to
varišica Senčarjeva. Glede pro
meta se ne pritožuje. Pravi, da 
ga je še preveč. Toliko, da kruha 
včasih zmanjka.

Končno sem stopil še v potroš
niški center Grmada. To je so
dobna zgradba iz stekla. Kmalu 
zatem, ko sem vstopil, so mi po
kazali na stropu velike temne li
se. Strop namreč moči — kljub

Letos je bilo premalo zelenjave, 
kar pa je bil splošen problem v 
Ljubljani. V tej trgovini imajo 
največ prometa od 26. do 10. v 
mesecu. Takrat dobivajo namreč 
Litostroj čani plače. Potrošniški 
center ima tudi več kot 200 red
nih odjemalcev, ki jim dostav
ljajo blago na dom, zaradi česar 
so stranke zelo zadovoljne. Stran
ke, ki so se nam med razgovo
rom pridružile, so rekle, da bi 
lahko tudi v občini Šiška uvedli 
večjo samopostrežno trgovino.

Poiskal sem načelnika gospo
darskega sveta Milana Terpinca. 
Bil je zaseden, poln elana, kakor 
so vsi na občini Šiška. Povedal 
je, da v občini Šiška nasploh tr
govin ne primanjkuje. Vendar pa 
vse ne ustrezajo higienskim za
htevam. Občina Šiška ima zato 
obširen program, ki predvideva 
modernizacijo trgovin, graditev 
novih potrošniških centrov, mo
dernizacijo trgovanja, popolnejšo 
organizacijo trgovine, boljše na
grajevanje prodajnega osebja, po
večanje prodajnih kapacitet itd. 
Od 103 trgovin, ki so na območju 
občine Šiška, jih mislijo do leta 
1965 povečati na 125. Zdaj gra
dijo nov potrošniški center v 
Dravljah, dogradili pa so ga tu
di v Tugomerjevi ulici. Tudi spe
cializirane in galanterijske trgo
vine imajo v programu. Ustanav
ljanje konfekcijskih trgovin za
radi bližine centra zaenkrat še ne 
pride v poštev. Občinski možje 
želijo vzporedno z graditvijo no
vih naselij in blokov zgraditi tu
di lokale za potrebne trgovine, za 
razne obrti in podobno. Glede po
manjkanja zelenjave je krivda si
cer na šišenski in ljubljanski oko
lici, vendar pa se kmetijska za
druga v Šiški nima namena po
svetiti pridelovanju zelenjave. 
Zanjo je rentabilnejša živinore
ja. Nova restavracija, hotel ter 
kino dvorana so že v izgradnji 
in bodo deloma zadovoljili doma
či in tujski promet. Predvideno 
je, da bo vse to zgrajeno že letos 
do 29. novembra.
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Obiskali smo Združene države Amerike
® Glede na zelo nizko proizvodnjo jekla v naši državi je že pripravljen načrt in so že v teku dela za raz- 
® širitev in rekonstrukcijo jugoslovanskih železarn, po katerem se bo v nadaljnjih letih proizvodnja je- 
9 kla več kot potrojila.

9 Med temi načrti je tudi rekonstrukcija in razširitev v 
9 Železarni Jesenice, kjer bodo poleg toplih valjarn na Ja- 
9 vorniku postavili na Belskem polju novo valjarno z 
® bloomingom za valjanje bram ter ingotov in »steckel«
9 ogrodij za vroče valjanje širokih jeklenih trakov.

Po meddržavnih dogovorih bo 
izgradnja nove valjarne na Bel
skem polju potekalo tako, da bodo 
del opreme za to valjarno doba
vile ameriške firme, ostalo pa bo 
prevzela domača strojegradnja; tu 
bo največji del odpadel na naše 
podjetje, in sicer v obsegu pri
bližno 2.500 ton. Pri tem pa niso 
upoštevani žerjavi, s katerimi bo 
tudi opremljena nova valjarna in 
za katere je pogodba že podpisa
na.

Za razčiščevanje tehnoloških 
vprašanj, vrste opreme in delitve 
opreme za novo valjarno je bila 
v novembru sestavljena posebna 
strokovna skupina, ki so jo se
stavljali predstavniki železarne. 
Tej skupini sem se po dogovoru 
pridružil tudi jaz, da v razpravah 
z ameriškimi firmami v najkraj
šem času pripravimo vse tehnične 
podloge za podpis pogodb.

Skupina je 15. decembra 1961 
odpotovala v ZDA z letalom pre
ko Miinchena in Pariza. Zanimiv 
je prelet Atlantika. Ogromno le
talo Boeing 707, tako imenovani 
»super jet«, ki tehta »samo« 150 
ton in ki ga poganjajo štirje moč
ni reakcijski motorji, je preletel 
pot od Pariza do New Torka, kjer 
sc je spustil na letališču Idlevvild, 
v slabih 8 urah. Letalo lahko 
sprejme 143 potnikov.

Leteli smo v višini 11.000 do 
12.000 metrov nad oceanom. Ker 
smo leteli v nasprotni smeri vr
tenja zemlje, smo v času preleta 
Oceana morali premakniti svoje 
ure ob pristanku v New Torku 
za 6 ur nazaj in smo po njihovem 
času pristali okoli 21. ure, čeprav 
smo odleteli iz Pariza ob 19. uri 
po pariškem času.

Ameriške firme, ki izdelujejo 
tovrstno opremo za težke valjar
ne, imajo svoje uprave in delav
nice predvsem v Pittsburgu in 
okolici. Zato je bila naša pot ta
koj naslednji dan v to jeklarsko 
središče. V tem kraju smo poiska
li stik z znanimi firmami, kot 
Blaw Knox in drugimi. Razpra
ve za pripravo ponudb so tekle 
do konca meseca decembra, janu
arja pa smo v naslednjih 10 dneh 
obiskovali posamezne železarne in 
delavnice omenjenih firm, kjer 
izdelujejo opremo. Zaradi velikih 
razdalj smo morali potovati z le
tali. Naša pot je bila naslednja: 
New Tork, Pittsbug, Chicago, 
Cincinatti, Pittsburg, New Tork, 
Philadelphia, New Tork.

Med bivanjem v ZDA smo si 
vsaj v grobem ustvarili podobo 
življenja v tej deželi, ki se tako 
bistveno razlikuje od vseh evrop
skih. Prvo, kar človeka ob priho
du impresionira, so brez dvoma 
dimenzije zgradb, nebotičnikov,

mostov, avtocest in promet, ne 
samo avtomobilski, temveč tudi 
letalski. Gostota mreže letalskih 
linij je na nekaterih letališčih 
skoraj neverjetna. New Tork, v 
katerem živi 8 milijonov ljudi, 
samo v okrajih Mannhattan. 
Bronx, Queens in Brooklyn, ki 
predstavljajo ožje središče New 
Torka, v vsem mestu pa do 15 
milijonov, ima samo troje velikih 
letališč, na katerih skoro vsako 
minuto pristane ali odleti po eno 
letalo. V vrvežu na teh ogromnih 
letališčih je treba dobro poslušati 
in gledati, da se ob klicu postav
ljaš na pravi peron, od koder pri
deš do ustreznega letala.

V samopostrežni restavraciji se 
lahko skromno s 3 obroki dnevno 
nahraniš za 5 do 8 dolarjev. Če pa 
sedeš v restavracijo in si naročiš 
večerjo, kakršno bi jo n. pr. pri 
nas imenoval srednje dobro in še 
steklenico piva zraven, boš pla
čal najmanj 5 do 8 dolarjev v po
vprečju.

Povprečna plača ameriškega 
delavca ali uslužbenca se giblje 
od 400 do 800 dolarjev, pri tem 
pa mora računati še stroške za 
vožnjo na delo — tudi do 80 km 
daleč. Mgška obleka srednje kva
litete (konfekcija) stane 60 do 100 
dolarjev, navadni čevlji 30 do 50 
dolarjev. Stanovanje, tivo- ali tri
sobno, od 100 do 200 dolarjev me
sečno itd. Ti neposredni življenj
ski stroški so brez dvoma močno 
breme za ameriškega človeka, da. 
pri tem ne omenjam visokih stro
škov zdravljenja in ostalih ne
všečnosti. Mislim, da ne pretira
vam, če ugotavljam, da je življe
nje ameriškega človeka v po
vprečju trda borba za kruh in 
precej bolj neizprosna kot je v 
naših pogojih. Boleča nezaposle
nost več milijonov ljudi povzro
ča ob vseh dosežkih današnje 
tehnike, ob impresivnih dejstvih, 
s katerimi vas sprejemajo ame
riška mesta, kljub visokemu stan
dardu — neprijetno resničnost.

Izmed železarn, ki smo jih ob
iskali, naj omenim veliko železar
no Gary Steel Corporation blizu

Chicaga, katere letna proizvod
nja je nad 2 milijona ton. Žele
zarna zaposluje približno 25.000 
ljudi ter ima 8 visokih peči, je
klarno, valjarne in predelevolane 
obrate. Posebno markanten je v 
toplih valjarnah blooming za va
ljanje najtežjih bram do 30 ton. 
Booming je zgradila firma Blaw 
Knox, električno opremo s pogo
nom pa je dobavila firma We- 
stinghouse. Celotna proga je po

vsem mehanizirana, tako da delno 
valjajo celo s programsko avto
matiko.

V New Torku, pri Acme New- 
port Steel Corporation smo si 
ogledali Steckel ogrodje za vroče 
valjanje širokih trakov, ki je sicer 
že nekoliko zastarele konstruk
cije, vendar lepo utečeno in daje 
zelo lepo in kvalitetno proizvod
njo. Zanimivost pri obiskih žele
zarn je še to, da brez zaščitnih 
sredstev ne smeš v obrat. Takoj 
pri vhodu dobiš čelado in zaščitna 
očala, na ovratnik suknjiča pa si 
pripneš vidno značko z napisom 
»Visitor«, kar označuje obisko
valca.

Zaradi pomanjkanja časa smo

morali med drugim opustiti obisk 
v Algomi (Canada) in sicer pri 
Algoma Steel Corporation, ki je 
zelo moderno urejen industrijski 
obrat, kar smo lahko videli iz pri
kazanega barvnega filma.

Mehanske delavnice za opremo 
metalurških industrij imajo naj
težje stroje za obdelavo valjčnih 
stojal, saj tehtajo posamezni kosi 
do 250 ton. Ogled delavnic firme 
United v Youngstownu je poka
zal, da ima firma zelo visoko raz
vito tehniko varjenja. Ohišja tež
kih reduktorjev za pogon valjav- 
skih prog so zvarjena.

Osnovna karakteristika ameri
ške opreme, če jo primerjamo z

evropskimi izvedbami, je v tem, 
da je vsa zelo masivna, s čimer 
je ob kvalitetnem materialu dana 
osnovna možnost za trajnost na
prav. Izmed obiskov, ki smo jih 
naredili v prvih dneh januarja, 
bi omenil še naslednje:

V Schenectadyju smo si ogleda
li del obratov in 2 laboratorija 
največje ameriške firme General 
Electric. Omenjena firma zapo
sluje skupno v vseh svojih 134 
tovarnah po Ameriki nad 250.000 
ljudi. Brutto produkt firme v le
tu 1960 je znašal 4,2 milijarde $. 
Ta centrala z dvema agregatoma 
po 290.000 kW je v letu 1961 pro
izvedla 3,250.000 kWh, torej več 
kot vsa Slovenija z vsemi svojimi

centralami (Slovenija v letu 1961 
— 2,950.000 kWh). Dnevno pora
bita kotla pribl. 4.200 ton premo
govega prahu in dajeta skupno 
pribl. 2.200 ton pare na uro. Po
dobno, še nekoliko večjo centralo, 
smo si ogledali v Eddistone pri 
Philadelphiji.

Firma Baldwin-Lima — Hamil- 
to v Philadelphiji je po programu 
proizvodnje precej podobna pro
gramu našega podjetja, saj pro
izvaja od vodnih turbin, opreme 
za železarne, žerjavov in opreme 
za ostalo industrijo, tudi že opre
mo za reaktorske postaje. Trenut
no ima zaposlenih kakih 2.500 
ljudi. Največja turbina tipa Ka
plan, ki jo je firma izdelala, pro
izvaja 300.000 kW. Proizvodnja 
firme je tipično individualna.

Naj ob koncu dodam še nekaj 
vtisov o Nevv Torku, predvsem o 
osrednjem delu, to je o Manhat- 
tanu, kot velikem polotoku, ki ga 
z zahodne strani obliva reka Hud
son, z vhodne pa East River. Po 
vsej obali z leve in desne, v dol
žini po več kot sto kilometrov, so 
pristanišča, ki poleg železniškega 
in letalskega prometa oskrbujejo 
to človeško mravljišče z vsemi vr
stami blaga. Južni del Manhatta- 
na je tipično poslovni del z ban
kami in sedeži velikih družb. Wall 
Strett, ta najposlovnejša ulica, je 
tudi ob najbolj sončnih dneh te
mačna zaradi visokih nebotični
kov. Sprehod po tem delu Man- 
hattana v soboto ali nedeljo daje 
videz izumrlega mesta, ker v teh 
zgradbah nihče ne stanuje in je 
ves predel gosto obljuden in pro
meten samo od ponedeljka zjutraj 
do petka zvečer.

Kljub velikosti mesta se je v 
Nevv Torku težko izgubiti, to pa 
zato, ker je ves Manhattan lepo, 
sistematično razdeljen. Od severa 
proti jugu teče 11 avenij, od vzho
da na zahod pa so oštevilčene ce
ste od 1 do n. pr. 200. Diagonalno 
pa ves Manhattan prereže znani 
Broadway. Izredno impresiven je 
prihod v Nevv Tork zvečer, z le
talom, ko celo mesto žari v vseh 
barvah razsvetljave in reklam.

Ker je bil za prve dni februar
ja napovedan obisk podpredsedni
ka Exim banke v Jugoslaviji, da 
bi uredili vse posle meddržavnega 
kredita, in smo v ZDA že pripra
vili podloge za podpis pogodb, sem 
23. januarja odletel iz Nevv Tor
ka in se prek Pariza vrnil v Za
greb in domov.

Tehnični direktor 
Inž. Vinko Čižman
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Bila je decembrska nedelja lani, ko sem se napotil iz precej 
hladne Ljubljane proti daljni deželi, za katero sem mislil, da bo še 
bolj mrzla kot je bila naša. Namenjen sem bil v Sovjetsko zvezo.

Društvo inženirjev in tehnikov 
iz Celja je pripravljalo v sode
lovanju s celjskim Kompasom Se
demdnevno strokovno ekskurzijo 
po Sovjetski zvezi. Ker sem va
bilo prejel tudi jaz, sem se kaj 
hitro odločil. Kljub visokim stro
škom želja po tem edinstvenem 
potovanju ni popustila. Sklenil 
sem, da potujem za vsako ceno. 
Ko pa mi je to pot omogočila še 
tovarna, je bila zadeva rešena.

Program našega potovanja" je 
obsegal pot iz Ljubljane do Za
greba z avtobusom, nato iz Za
greba do Kijeva-Moskve-Lenin- 
grada-Kijeva in Zagreba z leta
lom. Od tam v Ljubljano pa zo
pet z avtobusom.

Povedati moram tudi, da sem 
nesel darilo našega tovarniškega 
sindikata Leningrajskim metal
nim zavodom, ki nosijo ime po 
XXII. kongresu KP Sovjetske 
zveze. S to tovarno imamo že več 
let prijateljske stike. Pred leti so 
nas obiskali njeni zastopniki.

Tovarna ima podobno proiz
vodnjo kot naša, le da je znatno 
večja kot Litostroj.

Po težki in neprespani noči v 
Zagrebu sem se v zgodnjih jutra
njih urah v družbi 41 članov te 
strokovne ekspedicije odpeljal iz 
hotela Dubrovnik na letališče. 
Med nami je bilo tudi pet žena. 
Na letališču nas je že čakala ce
lotna posadka letala Convair in 
nas zelo spodbudno pozdravila. 
Preden smo odšli proti letalu, 
smo morali opraviti še carinske 
formalnosti. Moram reči, da so se 
zame pričele že tu komplikacije 
glede darilne pošiljke. Menil sem, 
da sem že v Ljubljani to zadevo 
v celoti uredil, ko sem tri dni ho
dil in urejal dokumente, ki so po
trebni za izvoz takih predmetov. 
Na vsak način mi je hotel carin
ski organ dokazati, da moja iz
vozna carinska deklaracija ni v 
redu, da je obrazec nepravilen in 
podobno. Po »maratonskem* pre
pričevanju mi je končno uspelo

zmagati v besednem dvoboju. 
Predmete sem srečno odnesel v 
letalo in kmalu zatem je tudi od
letelo proti naši prvi postaji — 
Kijevu.

Občutkov, ki sem jih doživljal 
med štiriurnim poletom od Za
greba do Kijeva, vam raje ne bi 
omenjal. Povem naj le to, da sem 
se kdaj pa kdaj v mislih že po
slovil od svojih najbližjih. Zdrz
nil sem se ob misli, kaj bi se zgo
dilo, če bi sicer pekorni in mirni 
-po Aojpui 0009 iuisia eu tCjo^oui 
povedali. S kakšno naglico bi se 
približevali zemlji, kako bi vpli
vala na nas zemeljska težnost, ko 
smo tehtali v celoti blizu 22.000 
kilogramov? Kot posebnost med 
našim poletom naj omenim še to, 
da so naše letalo, brž ko je pre
letelo mejo Sovjetske zveze, 
vključili v radarsko mrežo sov
jetske letalske službe. Naši piloti 
so nam zatrjevali, da še nikoli 
niso leteli tako brez skrbi. Vsi 
ukazi in navodila so prihajala s 
tal. Piloti so nam tudi zaupali, 
da na tej progi še niso leteli — 
torej tudi zanje nekaj povsem 
novega.

Ko smo pristali na vojaškem 
letališču v Kijevu, so nas tam že 
čakali zastopniki oziroma agenti 
»Inturista« (turistična agencija 
Sovjetske zveze), ki so nas 
spremljali na vsej naši poti po 
Sovjetski zvezi. Čakali so nas v 
polni postavi, celo bolniška sestra 
je bila v ekipi. Tu so bili carin- 
au ui T}se"[qo auABzap ‘iubSjco pis 
vem kdo še vse. Naš Convair je 
obtičal med ogromnimi reaktivci 
TU 114, IL 18 in še drugimi, kate
rih imen niti ne vem. Pravi pri
tlikavec je bilo videti naše letalo 
v primerjavi z letali, ki so bila 
v njegovi bližini.

Z letališča smo se odpeljali z 
Inturistovimi avtobusi. Vožnja 
je bila zelo kratka, ker smo se

zopet srečali s cariniki — tokrat 
s sovjetskimi. Moram takoj po
vedati, da tako doslednih carin
skih organov še nisem videl, pa 
sem v svojem življenju potoval 
že v marsikatero državo. Naj med 
drugim omenim, da je bilo po
trebno zapisati na formularje ves 
nakit, ki so ga nosile ženske, in 
celo poročne prstane. Vprašali so* 
nas, če nosimo s seboj starinske 
predmete in podobno. Skratka, 
bilo je toliko vprašanj, da smo 
nanje odgovarjali skoraj dve uri. 
Stavba, v kateri smo imeli carin
ski pregled, stoji pri letališču. 
Med tem pregledom pa sem na
šel tudi toliko časa, da sem si 
ogledal letališče.

(Nadaljevanje)

Pogled na Kremelj z moskovskega mosta
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Drobci italijanskega zrcala
Radovedne turistike in poredni 

otroci so nenehno skakali okoli 
njiju, toda morala sta stati mirno 
in nista smela migniti niti pome
žikniti z očesom.

Pantheon, vsem bogovom po
svečeno svetišče, je edinstven 
spomenik rimske kulture. To je 
zgradba s 46 m visoko kupolo, ki 
je bila zgrajena 27. leta pred na- 
š?im štetjem. Svetloba prihaja v 
to svetišče le skozi 9 metrov ši
roko odprtino v sredini kupole. 
V Pantheonu so pokopani itali
janski kralji in drugi ugledni 
možje. Tu je na primer grob Um- 
berta I., Viktorja Emanuela, Ra
faela Šantlja in drugih.

Fontana di Trevi — vodnjak 
želja, je v svetu najbolj poznan 
izmed rimskih vodnjakov. K nje
govemu slovesu je pripomogel 
tudi znani film Trije novčiči v 
vodnjaku.

Na dnu fontane so se svetili 
dolarji, krone, zloti, rublji, šilin
gi, dinarji, največ pa je bilo se
veda lir. Tu bi lahko človek našel 
skoraj vse kovance sveta.

Forum romanum leži v dolini, 
ki loči Kapitol in Palatin. Na tem 
prostoru so se nekoč bojevali Sa- 
binci in Rimljani. Po združitvi 
obeh ljudstev pa je forum služil 
kot zbirališče, kjer so diskutirali 
in kupčevali. Tu je bil ubit tudi 
Cezar.

Angelski grad je dal zgraditi 
cesar Hadrian (vladal od 117 do 
138 našega štetja), da bi služil 
za cesarsko grobnico. Zgradba se 
je zato v začetku imenovala Ha- 
drianov mavzolej.

V srednjem veku je služila kot 
trdnjava v obrambi prbti Gotom, 
nato pa je postala last papeža.

Rim ponoči posreduje obisko
valcu čudovite vtise. Prekrasne, 
osvetljene fontane tvorijo čudo
vito nasprotje spomenikom, ki se 
dvigajo veličastno v temi.

Z avtobusom sem se odpeljal 
do mostu Duca d’Aosta, ki vodi 
čez Tibero. Se nekaj korakov in 
že sem bil na velikem olimpij
skem stadionu. Stadion sam je 
mojstrovina v vsakem pogledu. 
Sprejme preko 100.000 gledalcev 
in je sedaj prirejen tudi za noč
ne tekme.

Vzporedno z olimpijskim sta
dionom leži marmornati stadion. 
Okoli njega stoji 76 kipov, od ka
terih vsak ponazarja eno od itali
janskih provinc. Vsi kipi so iz 
belega marmora.

Plavalni stadion, ki je v bli
žini velikega olimpijskega stadio
na, lahko sprejme ■ 15.000 ljudi. 
Poleg plavalnega bazena ima tudi 
poseben skakalni bazen s stol
pom. Stolp je ves iz betona, alu
minija in stekla in ima v sredini 
celo dvigalo. V bližini stoji tudi 
velik zimski bazen.

Ogledal sem si tudi malo šport
no palačo, v kateri so bile ravno 
košarkarske .tekme in ki jo do
mačini zaradi njene značilne ob
like imenujejo dežnik. Ta »mala« 
športna palača je blizu nogomet
nega stadiona Flaminio.

Benetke

Bilo je še zgodaj zjutraj, ko 
me iz rahlega sna prebudi močan 
glas sprevodnika: »Mestre, Me- 
stre«.

Takoj sem vedel, da smo na 
zadnji postaji pred Benetkami. 
Komaj so vsi odprli oči in smo 
odgrnili zavese pri oknih, je vlak 
že pripeljal na postajo S. Lucia. 
To pa so bile že resnične Benetke.

Ura je kazala pol šestih in od
ločili smo se, da jo bomo »mah
nili« kar peš do Markovega trga, 
čeprav so nas vabile vaporette — 
nekakšen vodni tramvaj. Z vapo- 
rettami se lahko voziš za 40 lir 
od enega konca Benetk do dru
gega.

Drugod po svetu merijo živ
ljenjski standard po limuzinah, v 
Benetkah pa so merilo gondole. 
Pred vsemi palačami vzdolž Ca- 
nala Grande jih vidiš, kako sa
mevajo, privezane na kole; okrog 
njih pa se poigrava zelena voda, 
v katero je speljana tudi vsa me
stna kanalizacija.

Prvi hip nisem videl drugega 
kot jate golobov. Golobi, vsepo
vsod sami golobi! Pravijo, da jih

je toliko edino še v Stockholmu 
in da med drugim tudi zato pra
vijo temu mestu »severne Benet
ke«. Toda na Markovem trgu je 
gotovo več golobov kakor na mr
zlem severu. Vsi so enaki, srebr- 
nosivi, in ko se dvignejo, je vi
deti, kot da je nebo nad trgom 
zagrnil siv oblak, na nas pa prši 
dež sivega golobjega puha. Hitro 
po trgu, da bi si ogledali zname
nitosti, ki jih mora videti vsak 
turist.

Tu je rdeči Campanillo, samot
ni zvonik Markove cerkve. Pra
vijo, da je na vrh tega zvonika 
prijezdil Napoleon. Dvomim v to, 
kajti na strmih stopnicah bi si 
moral eden zlomiti vrat: Napole
on ali pa njegov konj.

Nasproti zvonika stoji Markova 
cerkev. To je oficielna cerkev be
neške republike. Tu so kronali 
dože in v oltarni kripti shranje
vali važne državne listine. Zgra
dili so jo baje že v 11. stoletju in 
so hoteli z njo posnemati Hagio 
Sofijo. Na začetku ima znameni
tost: štiri bronaste konje, delo

enega najbolj znanih grških ki
parjev Lysipa. Konje so Beneča
ni pripeljali iz Carigrada. Cer
kev je zgrajena v orientalskem 
slogu, oziroma je čist bizantini
zem.

Desno od uradnega svetišča re
publike stoji Doževa palača. Nje
na zunanja stena je precej izbo
čena navzven. Sicer pa je znano, 
da se skoraj vse stavbe v Benet
kah počasi ugrezajo; tudi Mar
kova cerkev. Menda je že za cel 
meter pod vodno gladino. Palače 
so podprte od vseh strani, stene 
pokajo in nezadržno lezejo nara
zen;, strokovnjaki in arhitekti 
vsega sveta pa si belijo glave, ka
ko bi jih rešili propada. Pravijo, 
da čez 50 let ne bo več Benetk 
ter da se bomo lahko že vozili z 
gondolami po slavnem Markovem 
trgu. Mogoče se bo ta napoved 
uresničila že prej.

Po mostu vzdihljajev je Dože
va palača povezana s sosednjo 
stavbo — jetniškimi celicami. Če
zenj so vodili na smrt obsojene.

Naj spregovorijo še številke:

Bazilika sv. Marka

mesto ima okoli 260.000 prebival
cev, zgrajeno je na 107 otokih, 
ima 380 mostov in 176 kanalov.

Hitro so minili dnevi našega 
bivanja v Italiji in tudi teh vrstic 
je premalo, da bi mogel popisati 
svoje vtise. Kako smo se pripe

ljali z vlakom v Ljubljano — s 
praznimi denarnicami, toda v 
znanju nekoliko bogatejši, — ne 
bom opisoval. To ni več izlet v 
Italijo, ampak je že povratek v 
vsakdanjost in enolično življenje.

Milan Seme mlajši

V NOTRANJOSTI GVINEJE
Iz Dabole naju je pot vodila čez 

Kourousa — (izg. Kurusa), vzpo
redno s tokom reke Niger, po pre
težno ravninskem predelu. Pogo
sti savanski požari so nam ponoči 
razsvetljevali pot vse do reke 
Tinkisso, ki smo jo prečkali s 
splavom v bližini njenega izliva 
v Niger, da bi končno prispeli v 
Siguiri. Čeprav sva imela za sa
bo šele komaj dobro tretjino poti 
in dobrih sto kilometrov v nogah, 
v drnu in strnu čez savano, sva 
se naslednjega dne odpravila s 
komandantom režinona na ogled 
več kot štirideset kilometrov od
daljenega mesta na reki Tinkisso, 
ki so ga viri nekega raziskovalca 
označevali kot možnost perspek
tivne gradnje namakalnega jezu 
in mesta za hidrocentralo.

Sonce se je dvignilo že v zenit
no točko, ko smo si še vedno pre
bijali pot med posušeno gosto sa
vansko travo, v katero so se nam 
zapletale noge, med nizkim gr-

Gvinejski delavci

movjem in savanskimi drevesi, s 
tipičnimi ploskimi krošnjami. Pot 
nama je neprestano curljal po 
telesu. Od časa do časa, ko se na
ju je že vsled prekomernega po
tenja začela lotevali slabost in se 
nama megliti pred očmi, sva skri
vaj zaužila ščepec soli, ki bi naj 
nama vrnil po poti izgubljene 
moči.

Na poti sta se domačina pred 
nama nekajkrat ustavila, kot v 
tla prikopana; počakala sta, do
kler nismo zaslišali nekje pred 
nami šelest suhe trave, potem pa 
sta v previdnem loku nadaljevala 
pot. Nagonsko sta začutila bližino 
nevarnega plazilca.

Med potjo sem večkrat opazil 
in se čudil, ko so si domačini re
zali vejice meter ali meter in pol 
visokega grma, obraslega z dol
gimi ovalnimi, mesnatimi zeleni
mi listi. Vejico so razrezali na

kakšnih dvajset do trideset cen
timetrov dolge dele ter jih spra
vili v bisage, ki so jim visele čez 
rame. Šele po dolgem opazova
nju se mi je posvetilo, da so to 
njihova zobna čistilna sredstva. 
Te vejice namreč vsebujejo v 
svoji skorji neke vrste kislino, ki 
odlično očisti zobe zobnega kam
na, razen tega pa jima da še po
seben sijaj.

Po več kot triurni hoji smo 
končno ob bobnenju tam-tamov 
prišli na jaso, kjer se nama je 
nudil nepozaben prizor. Pred se
boj smo zagledali majhno vasico, 
ki ji pravijo U’aran. Pred vhodom 
v njo, se je zbralo vse, kar je bilo 
živega. V prvi vrsti so nas spreje
li otroci, od najmlajšega, ki je 
mogoče šele včeraj shodil, nam 
mahali z zelenimi vejicami ter nas 
med vreščanjem in vpitjem v hi
pu obkrožili v spoštljivi zadregi. 
Za nami so bili dostojanstveni 
možje s starešino vasi na čelu, 
dalje za njimi žene in dekleta, 
pred njimi pa z vsake strani dva 
neumorna bobnarja, ki sta v ču
dovitem divjem ritmu udarjala po 
svojih tam-tamih. Otroci so se 
plašno dotikali najinih rok in ob
leke, saj so najmlajši med njimi 
verjetno prvič zagledali belega 
človeka.

Ko smo se približevali vasi, 
sta se ritem in moč bobnanja 
stopnjevala vse dotlej, dokler se 
nismo približali na kaka dva ko
raka. Ko smo jih za dva koraka 
prešli, pa so se tam-tami spet 
oglasili in bobnarja sta se za na
mi pridružila povorki.

To je bil njihov pozdrav in po
zdrav vasi, ki je veljal gostom.

Z dvignjeno roko nas je po
zdravil starešina, potem pa se je 
začelo vsesplošno rokovanje. Ob
kolili so nas ter nas ob petju že
na in deklet povabili v sredo va
si, v senco košatega mangovca.

Potem so nam dekleta v lesenih 
posodah prinesla najprej hladne 
vode, ki se mi je zdela tokrat naj
boljša voda na svetu.

Hlastno in v dolgih požirkih 
sem jo goltal, da je bila velika le
sena buča v hipu skoraj prazna. 
Še pomislil nisem na izvor vode 
in na tablete, ki sem jih skrbno 
varoval v žepu poleg seruma in 
»šprice«, amebe pa so mi bile v 
tem trenutku tuje, kot da ne bi 
še nikoli slišal zanje.

Prinesli so nam še neko vrsto 
skisanega kozjega mleka, ki je 
bilo še dokaj osvežujoče; z lese
nimi zajemalkami smo ga zaje
mali iz skupne posode. Še nismo 
dobro odložili žlice, ko so tam-ta
mi in pesem popolnoma zamrli. 
Krog okoli nas se je na enem 
koncu razmaknil in proti nam je 
stopical starec v dogli beli plat
neni halji, najstarejši prebivalec 
vasi in poglavar plemena, pred 
njim pa mu je mladenič nosil 
stol, njegov prestol. Nemo se nam 
je usedel nasproti, sivi nakodrani

lasje in brada so mu krasili uvelo 
zgubano lice, v roki pa je držal 
pred sabo dolgo železno palico z 
lesenim ročajem, znak železa in 
najvišje plemenske oblasti. Ta 
starec naju je prisrčno pozdravil.

Po njegovem govoru sva se 
mu zahvalila za njihovo gosto
ljubnost, ter jim zagotovila, da je 
med belimi ljudmi še dežela, ki 
jim želi nesebično pomagati v 
boljše življenje. Vstal je, stopil k

INŽ. JOŽE ŠTURM

nama, nama po svojem običaju 
stisnil roko ter se ponovno med 
glasnim odobravanjem svojih va
ščanov umaknil v svojo kolibo, za 
njim pa je mladenič nosil njegov 
prestol.

Ker se je sonce že usmerilo 
proti zahodu, pred nami pa je bil 
še dobršen del poti, smo se poslo
vili od svojih gostiteljev, ki so 
naju spet s pesmijo in ob sprem
ljavi tam-tamov pospremili do 
drugega kraja vasi ter nas zapu
ščali v istem vrstnem redu, kot 
so nas sprejeli.

Takih sprejemov sva doživela 
na svoji poti nešteto, tako v pu
stih savanah kot sredi bujno ra
stoče džungle ter se dodobra pre
pričala o gostoljubnosti in dobrih 
miroljubnih ljudeh. Daljna pot 
naju je vodila iz Siguirija, spet s 
splavom prek Nigerja in naprej 
vzhodno ob njegovem desnem 
pritoku Milo do Kankana, sredi
šča Visoke Gvineje, ki šteje okoli 
50.000 prebivalcev. Tudi v tem 
mestu, ki je vmesna letalska po
staja med Conakryjem in Bama- 
ko, glavnim mestom sosednje dr
žave Mali, sva naletela na skupino 
petih jugoslovanskih profesorjev, 
med njimi na rojaka iz Ljublja
ne; vsi so se kar dobro vživeli v 
svoje novo delovno okolje.

Iz Kankana smo se spet dvigni
li naprej po reki Milo med str
njenimi gorskimi verigami, mimo 
velikih slapov pri Kogbedo- 
ugouju, vse do gorske Beyle, kjer 
sta se začela najina spremljeval
ca pritoževati glede mraza in su
hega zraka ter se ogrinjala z 
vsem, kar jima je prišlo pod roke. 
Le midva sva si malo oddahnila, 
čeprav vročina niti podnevi niti 
ponoči ni padla pod temperaturo 
povprečno toplega dne v avgustu 
pri nas. Tu sva zvedela, da v bliž
njih gorah naletiš na posebno vr
sto velikih metuljev, ki merijo 
več kot pol metra prek kril, ter 
o gorskem bajerju, kjer prebivajo 
edinstvene žabe na svetu, ki do
jijo svoje mladiče.

Ob obalah rek, rečic, potokov, 
jezer in mlak sva po celi poti sre
čevala gruče žena, ogrnjene in 
razgrnjene, ki so pridno prale in 
sušile svoje skromno perilo, ko
pale svoje otroke, kar me je ve
selo presenetilo; utrdilo mi je 
prepričanje o čistoči tega za nas 
primitivnega ljudstva.

Čedalje bolj so nas začeli ob
krožati najprej redkejši, potem 
gostejši gozdovi, dokler se nismo 
začeli spuščati po vijugasti poti 
med stoletnimi orjaškimi tikovi
mi drevesi skozi deviško džunglo 
proti Nzerekoreju, srcu džungel
ske Gvineje. Tu in tam smo med 
potjo naleteli sredi džungle na 
majhne vasice, ki so si priborile 
svoje mesto na izsekanih ali bo
lje rečeno na izžganih majhnih 
jasah sredi pragozda; tu smo sre
čevali krdela opic, nekakšne or
lom podobne ptice ter neštete ču
dovite tropske ptice, o katerih ni
sem še nikoli slišal. Tu sem sre
čeval izredno lepe ljudi, z dovr
šenimi telesnimi oblikami, ki so 
pri njihovih pomanjkljivih obla
čilih še posebno prišle do izraza.

Džungla naju je spremljala pre
ko Diani (izg. Djani), katere obale 
veže poleg splava iz lijan spleten 
viseči most, privezan z vsake 
strani na krošnje dveh orjaških 
tikovcev, do katerega vodijo iz 
bambusa lestve, preko Macente 
(Masente), Seredouja (izg. Sere- 
du) do Gu’eckedouja (izg. Ge- 
kedu) ob reki Makona, ki tvori 
mejo s sosednjo Liberijo, dokler 
se spet nismo dvignili na planoto 
Visoke Gvineje ter preko savane 
in Kissidougouja (izg. Kisidugi) 
prispeli v Faranah (izg. Farana), 
rojstno mesto Sekou Toureja, pr
vega predsednika svobodne gvi
nejske republike. Daleč z leve 
strani smo pustili za sabo izvire 
reke Niger, svete reke domači
nov, o kateri pravijo, da ima ne
šteto izvirov in da do danes še 
ni uspelo človeku, da bi v teh 
pragozdovih odkril njen glavni 
izvir. Vraževernost domačinov 
trdi celo, da to ne bo uspelo ni
koli nikomur, ker sveta reka ne 
prizanese človeku, ki bi se drznil 
odkriti to njeno skrivnost. Kdor
koli se poda na to pot, se s te po
ti ne vrne nikoli več. Baje so se 
še pred kratkim napotili v to pod
ročje trije beli junaki, od katerih 
odtlej ni ne duha ne sluha. Še ne
kaj nad sto kilometrov smo ime
li do Dabole. Tam smo zaključili 
krog in sklenili zanko, ki smo jo 
naredili po Visoki in džungelski 
Gvineji ter se po že znani poti 
preko Mamouja in Kindije ponov
no vrnili v Conakry, izhodišče na
še ekspedicije.

Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 4.700 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — Od
govorni urednik Peter Likar — 
Telefon uredništva 33-511, te
lefon glavnega urednika 580, 
odgovornega 583 — Cena posa
mezni številki v prodaji 20 din
— Poštnina plačana v gotovini
— Rokopisov ne vračamo —

Tiska tiskarna ČZP 
»Primorski tisk« v Kopru
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NA SESTANKIH VEDNO PR.VI 
DISKUTIRAJ IN V DISKUSIJI 
PODPRI>*^ IZJAVE SVOJECjA 
ŠEFA?

CIM PREJ SE PRIČNI Z SEFOM 
TIKATI , RAZEN ČE NI ŽE TVOJ
Sorodni K l || | IM---- ------
SE^ci

^ « I J

vse, Ki šoti na poti s komol
ci POTISNI OE, STRAN £

* V
biti moraš član vseh OR
GANIZACIJ V KATERIH je 
VČLANJEN TVOJ ŠEF?

miamdmlci
y S S x

REŠITEV REBUSOV 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE

Je Klor (r odpade) — Jeklo, turb 
(ina) in A — Turbina.

'CvN C

»Zakaj pa pije danes rdeče vi
no?«

»Najbrž praznuje 1. maj.«

»Sem že sit teh prošenj za stano
vanje! Danes grem na občino, pa 
se bom z vsemi žavbami namazal.«

Ga vidiš, Janeza, še poznati me 
noče več, odkar v konstrukciji 

prenaša risbe!«

'**rr
Ko je o njej razpravljala tarifna komisija

Kam pa kaj za praznike? Za 
1. maj si bom za 400 din privoščil 

jajce

Časopis
»TEHNIKA«

organ Zveze inženirjev 
in tehnikov Jugoslavije 

glavni in odgovorni urednik: 
dr. inž. Dušan Veličkovič, re
dni profesor strojne fakultete 

univerze v Beogradu

Obsega:
1. Tehnika — splošni del
2. Radioaktivni izotopi in se

vanje
3. Gradbeništvo
4. Rudarstvo in metalurgija
5. Strojništvo
6. Elektrotehnika
7. Kemijska industrija
8. Promet
9. Organizacija dela

10. Poročila industrijskih pod
jetij o njihovih proizvodnih 
in tehniških dosežkih

11. Prehrambena industrija

Časopis
»TEHNIKA«

izhaja vsakega 1. v mesecu; 
vsaka številka ima približno 
300 strani velikega formata 
21X 29 cm s številnimi slikami.

Letna naročnina (12 številk) 
znaša 18.000 dinarjev. Cena 
posamezni številki v prodaji 
znaša 1.750 dinarjev. Naročni
na se plačuje na žiro račun 
direkcije št. 101-18-5-1011 pri 
Narodni banki v Beogradu.

Tarifa za oglase:

1. V oglasnem delu cela stran 
80.000 dinarjev; pol strani 50 
tisoč dinarjev: na platnicah 
celotna tretja stran, notranja 
stran in zadnje platnice 250 ti
soč dinarjev; četrta, zunanja 
stran zadnje platnice 350 tisoč 
dinarjev.

2. V delu »Obvestila domače 
in tuje industrije«; cela stran 
(7.500 slovničnih znakov) 90 ti
soč dinarjev, pol strani (3.500 
slovničnih znakov) 50.000 di
narjev.

Izplačilo po izidu in prejemu 
dokazne številke. Rokopise 
sprejemamo 40 dni pred izidom 
časopisa, računajoč, da izide 
vsaka številka točno 1. v me-

Naročila pošiljajte na na
slov: DIREKCIJA ZA IZDA- 
VAČKU DELATNOST »TEH
NIKA« Beograd, Kneza Miloša 
7/TI; telefon 30-106, 30-057 in 
30-024.

Brez besed

STROJNIŠKI
VESTNIK

glasilo oddelka za strojništvo, 
inštituta za turbostroje, 
društva strojnih inženir
jev in tehnikov LR Slo
venije.

Prinaša aktualne članke iz 
strojništva,
pregled domače in tuje 
strokovne literature, 
društvene vesti, 
poročila o delu in uspe
hih vseh vodilnih tovarn 
strojne industrije.

Izhaja dvomesečno v nakladi 
3000 izvodov.

Uredništvo in uprava: Ljub
ljana, Aškerčeva 16.

»Ježeš, kako je nagajiv ta telefon«


